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soudruh Ivan K y í ž 

Jestli dovolíte, ta bych chtěl říci, ž tu před schuzí vzni la rva a 

o to, kdo má náš veřejný stranický aktiv řídit - a nakonec jsem to 
vyhrál já. Tak vás prosím o pozornost . 

Dovolte mi , abych nejdříve přivítal na e milé hosty, je jich cel ř da 
a doufám,ze to nespletu. Za pvedsednictvo svazu čs . spisovatelů zároveř 

·ako hlavního re·E renta naší cl ůze vítám soudruha ri· rola .::osenbaum , 

za idelologickou komisi str ny vítám soudruha Auer perga , ~racovníka 

ideologického oddělení s trany ~oudruha Sek ru 1ubeného, za KV „.trany 
soudruhy W'anou;k , ."limeše a Hornáka. ou:fám, že jserr. nikoho nezapomněl ~ 

A myslím, že bychom bez otálení mohli pristoupi't k naC1emu jednání . 
Chtěl bycb jen úvode říci, možná však, že je to zbytecné , protože 
y, ktefí ae ~ča tníte na~·c ~ schdzí, víte, o co jd , že je to nas 

poslenní ~cht~.zka brn , svých spisovatel\j před n <'ltfvajícím 4. sjezdem 
svazu , kde máme vyslouchnout jednak informaci soudr~„ba Rosenbauma 

o přípravaách na sjezd a potom o anovi ko id ologic é komise k jeho 
př·íprávám. rosím~ G.by te se vy k těm p:ř-ipomínkám, teré uslysite, 
.vyslovili. rrosím soudruha Rosenbauma, by s ujal slova. 

soudruh Karol R o s e n b a u m : 

yl jsem pov~ ~en pier ednictvem svazu referovat n v ~em a tivu o pií 

vách 4.sjezdu, který je podle pozvánek svolán n dny 26 . - 2 . t . m, 
Tento sjezd, jako dva před šlé jezdy, druhý a třetí v roc 1956 

1963, přior vujeme poměrně d~ uho . A jaho pvípravy měly, jako mnob~ 
v~ci v e ko oven u, t měř dramatický průběh. a zečát u se t' ěf 
z lo, že se ani nedoateneme Ypřípravám . ěc příprav~ že se ned sat • 
nem ke kon čnému svolání . ~ -rebo část na ich spisovat 10. byla z s o
lání mimořádné o sjezdu p"'ed pól .ruhým rokem a to byla v životě Svazu 

taktéž mimořádná událo t . T~ ba jen trochu áhnout ao naši pa ěti a 

objeví se náw, že život Svazu byl podobný stavu nemocného s menší či 

větší horečkou; myslím, ž náš vaz má řest ilný or anismu , kt 

př~konal už nejednu v žncu krizi a vyř ší jistě i a lší. Jen jedno 
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bycho1 i nem li rřát, to je, abychom se nepcdob~l zcravému ne 
mu, atychom vx,iy racovali ne jako marodéři, le :~~a " ; čes í li é ·~ 

\ ,\ 

'~}!házím z vlastních - o "'pustte mi to, 1 ::3 1 ž to ře ·r:u„ - noul:ol t;ý'· 

zkušeností, že sv z s~--j ovatelti ·~] vžr:.1.ť význa , · ze jmé· \e. teh( y, jak 

cht;:1 vytvořit""' o miůk. ro č l . lite aturu . }O .í e 

obsahuje i obl st praxe i oblast ideově-w:iěleckoui, pr wad bez 

s chémati kýct ř~etení. vaz dn s je c lá řada za"ízení, I ·kpis j , 

' l.enak;ý eznam a iblio ·raf'ie VJ daných ě • V rád s t\zµ~' ·ch b i-'Od-

c . ... „o val a „i jedno z tech z tili ,. a.ni tu r ganizaci čI lhskt~u 
'• \ " 

zej1.rént-~ ne t orbu lit „raturu. \t 

~Jezd je svolán 8. ned' se odročit, jen absolvovat 
ť.én ús ěšně , to nechceme , ba neúspěšně nechceme 

N p o nepríjemnos a nopětí , ale proto, že to ani 

fečno ti nepos ouží . 

ÚV Svazu ST) sovate1ů n~svnlával aktiv v .... raze a v odbočk~ch 

by (.jeza o~.bav11 s )fzm u.ž nat"'c~ tc- aktivech a by otu 11 o 

spo• , 

\ 

toho to výboru, ani, a y kri ti '"'U rcz·"lělil časově , aby pak byl mén ' ... „ 
účin„á . ,,,to akt*vy mají j 0 diný s ysl, ··. řípravu sjezdu spisov telO , 

orl dit se, co rc sjez~u delat ;jak pes upov 0 t, jaké otáz ~ nastolovat , 
jak dál· ·· vést a !íci t, r.e liter turu - ta se aá ·velmi těžko iídi t · ~ -
ale práci svazu a.jeho orgánť p1i v;/tvářeni podminek pro dal í rozvoj 

n í li.teratury . 

Jak vidíte· z pozvánek sjez(.u,př·edioží ÚV písemnou zprávu o cinrosti v z1 

rozpošle ji napřed členům , o Cinr-oCJti :„vazu spieovatelů mezi :5 . . • 
sjczden. i"áš první .ajemník svszu spisovntelů LTiří „„otola ne ředn 

ž~dný t.at.-ovj čtvrtho~:inový rcl fe. át všeobecný, als o.Lezí s n ·'vodní 

c1Jovo ke zpr-'vě . 'Toto úvodní slovo pocle tezí a rokován; o nich ne ud 
„ez tanoviska a i'1eov~-politick-é rekapitulace celé činnosti 0 V .zu. 
Snad poprvé bu~e stieza oará~et prc:blerr., tiku ('.~vazu 8 ne proble.J -ti u 

1:teratury, j kdy~ ; ... dno Ó( Qr'Uhé 0 elze Odtr\. nout . Te to proto, Že 

m . ynulé obc obí naku ,i o oko 1 o svazu velmi složité problémy e nen vr

stv ly se en oko1d1·teratury. ~10 zejmé . o t. zky p obl' y a 
nap:=tí okolo časopisu „vář a okolo časopis-O v~bec a o olo rokování o 
aaňovýc vy:bl.:išk ch a zá\onech,o honoráře> ~ v~yhlášce, při které svaz 

p~ohrál i k yž měl p avdu. Fapětí i v otázce ublicistiky v při 

zásahu pu..,likač.n' spr~·vy. f.'dyž byet pročítali záp • sy z e svazovýcl1 

0 1 ··ánu, naal. byst V nicr pťedeviím vzruš né diskuze O této O aZCe 
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vOb c jen j velmi álo di~1uzí o literatuře. Proč je tomu ta 

a proč tomu :tak bylo? yeknu svuj názor. 

, Už druhj sj 1za e zejména :;.sjezd otvá 1 koncepcí lit ratury jednotné, 
1 

literatury yol né k životu nor ami socialistického realismu a ne ži-
votem samým/

1 
životem s olečnosti a li terrtury a jeji11sptílj ni s 

ouča nými ,f3větov' i proudy. ř tí sjezd přistoupil k možno ti 
tvor ni 1pin podle e tetických názorů. 

I 

Zdá se, že / přechod od jednotné organizac vazu v pod tatěv minulo i 

b jující p~oti skupiná , proti generačním stanoviskám, tento přechod 
při ormo~ání skupin n byl dostotečně přomyolen, teoretic y rozpr -
cován v p~ minkách socialistic é polečnosti. Ve tarých společ n kých 
po~ ínlrácft-i, ve terých pl tilo: Hk yž má(;í na to, tak org nizuj •• 
to prob1fk tehdy nebyl, ale je to problém dnes . Proto problém upin , 
které s~~ od sebe představují ožno t apětí, _protože estetický 
}:'rogram ~~m sebou ~· nesn<.ššenli vý, přine 1 v práci svazu mnoho ko -
likací, t~pkost a r0zladění. Svaz naj dné straně c těl řešit vš chny 

problémy Idteratury a spi ovatelů na druhé straně j ř it n mohl , 
protože s~ do<>távo.l do rozličnjc obranných situaci, které v;y,:lynul 
nejen _z ~?~1jaké p~~·irozené s_p~_~aarity s isovat · 1ů, ale i z povinnosti 

tak obyčejfié, jako je bránif pi ovat 1 před zás hy o jeho vorby . 
r~ov"' umělec ~ orax , nová te r tické spekty stará orcianiz " í 

I 

schéma anebo, její přežívání, nep ... ebudov á hl diska n život liter· -

tury, na její n<?vou situaci, tak bych nazval hlavní p"'ičiny komplik -
I 

vaného života sva.zu a jeho orgánů. .~yslím, že 13. sjezd KS a z jména 

rezoluce e kul/ture a k um"'lecké tvor ě o myslím si, že po této re
zoluci začínají se vyjasňovat v~echny problémy, i když se faktic y 
nemohou vy~ešit ~ krátkém občobí . 

T'nes naše lkteratura je literaturou široce dife.rencovanou a inohjm 
zdá' že to není nějaký ~Jaobyts r' a e ž to má .být samozřejmo t • 

.'""amozřejmě , souhlasím, že to má být skutečně samozřejmost v r ce 1967. 
·iferenciace literatury je e vyv·nutém s slu nosnj princip, je, 
obrazně řečeeno, prostorem, ve kterém se má literatura oh bovat, 
chránit spisovatelsk~ t lent před zbytečnými deformacemi mimolit rá -
nimi a umožvuje mu u~t přirozený způsobem. Je to proste to, co 

i 

nazJvám normalizaci p.iterárního život ,soutěžení a spolurózvij ní 

rozličnjch liter árn~ch š ol a cílil, ci ner cí a s upin vedl seb • 

/ 
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I 
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9. 6. 1967 - Vr 
s. Rosenbaum 

...... 

D1:ťerenc ia.ce však není vyjádře-ním kvality literatlll'.'y. Dtferen-

covaná literatura má a; bude mít nnížiny a výšiny 0
• 

Když však horlíme za di:ferencovanost lite:r a tury, a celkem 

spraJVedli vě, neznamená to, že je to jediný vývfunový jev v li teratUře, 

v iďeové a. organizační práci Svazu. Působí tu i tendence integr·ač

ní, které vycháze.{jí z politicko-ekonomické reality., z celé ideo

logické oblasti, kterých se literatura vědomi zmocňujeo Jde o 

socialiatické nazírání na celý komplex otázek lidského života 1 

problémů současného člověka, u nás i ve světě.- Mirou. účasti na 

problémech ži vata je vztah k s ociaii stickému humanismu, angažova

nost tvi~rce v tomto směru. A zde jsme zase na ptldé svazové reality. 

Nemůže jít jen o spisovatelskou organlza;ci, . p_rotože ona· není nic 

a nemůže být vším. Tím uvšímn je literatura, hlavní vizitka twrců 

a, fakticky jen nejmén~; hlučný organizátor a spolkař. Měli bychom 

usilovat, aby členy Svazu nějakým způsobem byla literatura a na 

jen spisovatel. Možná, že bychom vykonal i pro literaturu více. 

V situaci, která po rozporech uvnitř Svazu a po rozporech t.TOřh

vých a netVíořivých, podnětných i zp&sivňujících, rozhodl se ÚV 

Svazu čs. spisovatelÓ předstoupit. p1ř1ed své členstvo se svým 

"v~znáni'm"', s komcepc.i literatury naši epoch~, s duchovním pro

jektem, který by měl vyjádřit nejen e statický program, ale naěe 

pře:svědčení jako občanů, naše .ápostoje, souhlas i výhrady:, s.no 1 

ne k epoše, kterou a·ramaticky prožívám:1. Tento dokument vych áz.í 

z diferencovaného stavu naši literatur~ a současně usiluje o po• 

silnění integračního pohybu v Literctuře, který existuje. 

Prosím, abyste tento dokument pochopili v jeho čistých zá

měr·ech. Není to dekret ani smlouva ani nařízení, to je spíše vůle 
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po dobrovolné jednotě. Ústře:dní výbor diskutoval o dokumentu. 

Jeho vznik má svá poschodí a· svoj dějiny. Většina d .oporučovala 

přijat stanovieko a předložit sjezdu. O dokumentu diskutovala 

ideologická komise ÚV KSČ a. doporučoval některé Rávrhy -mezi 

jiným v řadě kritických připomínek- jaan~ stanovaiko v otázce 

míru a:· válk~, v otázce eílťi naši literatury a společnosti, anga

žovanosti . spisovatele. Každý účastník tohot sjezdu. dostane sta-. 

noúsko a· m11že se k němu vyjádřit. 

Otázkou zOstáva koncepce Svezu jako ideové organizace , 

otázka jeho st avu. Zde jsou přijaty některé nové chara-kterist!hey 

o poslání a úl.oze Svazu. I k tomuto se může každá osoba a každý 

člen vyjádřit. 

Jaký je ~smysl našeho aktivu? Opaku~ii: ~řiprav~ na sjezd, 

větši informovanost, zařazení otázek podle důležltosti a taktéž 

zvýšení odpovědnosti za úroveň s je.zdu přad naší i zahraniční 

ve ře jno stí . 

Prosím, abyste oje vstupni slovo breli jako informaci 

s žádosti , abychom ee kolekti vné poradili o. dalším postup u p:fad 

~jezdem a na sjezdu. 

Okruh:>§ otázek: 

1) Svaz - jeho činnost od III. sjezdu 

2) Literární tvorba - jeho tendence 

3) Stanovisko 

4) Stanovy a další práceo 

ZB pozornost vám zatím děkuji. 



Pře sed a ,jici Dr. Kříž 

2/J Vr -906.67 
So Křiž 

Děkuji s~ dr. Rosenbaumovi. Slyšeli jste úvodní slovo 

a okruhy otázek, což ivšem není r ozho ujíci. Tim se neuzavíra

jí nové okruhy, dá se z nich vykračov - t dále. Máte dotazy nebo 

diskusní příspěvky? 

So T r e f u l k a 

Začal bych od toho posledního bodu, od těih stanov , a to 

proto, že cítím jakýsi určitý závs zek k ost atním členům brněn

Sl{é pobočky, p11 otože s Milanem Uhdem jsme byli v komi si , která 

to nové znění stanov připra vo~la. 

Body , které se týkají naši pobočky a vůbec moravských po

boček , jak jste si přečetli, nebyly do t ě chto stanov pojfty . 

Proto si myslím, že zde dlu~ime j 13kési vysvětleni, proto bych 

rád řekl několik úvah . T zdůvodnění, proč tě.ch 5 bodů nebylo 

pojato do těchto hlavních st anov , je asi v tom, že jde v podsta

tě o administrativní záležitost , která bude potom upravena ně

jakým usne sením budoucího ÚV . Když ·jsem to tak nějak uvažoval, 

tak si myslím, že ten st tut poboček koneckoncó administr ativní 

záležitostí j , že to nějaká zásadní zále ž.itost není j že kone c

konců s tím zdůvodněním by byl o možno souhlasi~ . Na druhé straně 

je ovšem podle mého názoru pravda , že v tomto po s toji ke spole č

nému požadavku obou poboček, přijat:m na posledním spol čném 

zasedání zde v Brně, jak si jistě věichni pamatujete, přece 

jenom ten vztah centra k pobočkám s nějak odráží. A je t , 

myslím, vztah podle mého názoru stejně neprozíravý, omezený a 

také omezující, jako vztah mnohých jiných centr"lních insti

tuci ke krajským institucím vůbec. ~ám za to, že by bylo napro

sto nesmyslné vid ět v této záležitosti nějaký souboj Prahy s Br

nem nebo Ostravy s Prahou, tedy souboj morav líého vlastenectví 

s českým vlasten ctvímo Toto je už záležitost dávno minulá 
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a t ké mnohý Moravan, který stráví v Praze několik měsíců, 

stane ee zavilejším centralistou jako nějaký Žižkovák. Je to 

podle mého názoru souboj s takovým byrokratlckým přístupem 

k věci, který . je v kultuře naprosto neodůvodněný a který do' 

aparátu Svazu a do jeho fungování pronikl z takového celkového, 

ducha té naší společenské struktury, kde se ustálila zásada, 

že kdo sedí v centru a má vyšší :funkci, má lepší rozum a může 

si tu velkopanskou hrubost dovolit. Hnacím motorem při této 

centralistické účasti je podle méhó mínění snaha držet vše pokud 

možno pod palcem a udělat vše přehledné a pohodlné předevší~ 

pro sebe. Tato snaha je docela jistá. 



f.:nohokráte j em o tom mluvil s r·tt.zným:i lidmi . Hovořilo se o tom 
vícemén ~ ou. ro .... , protože ,ony se vlastně ty m licherné neb r bne 
záležitosti ' s ve"'einé -forum jsk~i nehodí . 

vy e z těc to debat v. plynou dva arg . enty a obadva ad hornin • 
První: roč se iš v Rrně a nejdeš do Prahy a druhý : Jaká křivda s 

vám vlastně děje, vždy jste vydáváni, seaíte ve funkcích - o co vlas t 
jde? 

Já si dovolím ppminout absurdnost prvního argumentu, kte ~ předpo l á
dá mlčky, že kromě Prahy se snad vlas tně důstojně nedá zí t a který do 

důsledku domyšlen , by zbavil naše provincie zbytku kulturního ži vota , 
který v nich je . 

""!htěl bych ale mluvit o druhém argumentu, !!e opravdu se nic hr ozného 
nám n děj , větší část nás vychází v centrálních na:ť1adatels·vích , m
me ťunkc a jsme v r zných rozhodujících komisí·ch . Vt:e chno je zdánlivě 

v porádku. Jeno do něja ou ·unkci dělal a to potvrdí jak ~káce l , 

ta i Kříž a se baum, ten ví velice robře, co to :rřináší mo.1 ičkostí , 

které otravují život . ~evírr, al-.. možná , že vás zdržuj i ; ale pár v"'·c í 
uvedu. 

Začnu při tom oprDvdu primitivní věcí . Co js:ne se a různých čl mi 

aparátu v Praze namluvili, aby se terminy schuzi určovaly 0 jízd
n.íI řádem v ruce. A prostě s rozumem. JE.stliže v zimním „ bdobí 
se stanoví začátek na ·- hodin , tak lidé z Brr:.a a Brati lavy ztrá
ce jí půl dne navíc, je-li schůze na obříši musíte k tomu připočíst 
dal~i p~den . Nev~lodné jsou pondil'y a pátky, protože j ou pvecpány 

dopravní prostredky . 

Druhá otázk , zda je vůb c účelné k mnohým takovjm komisím i mimo
pražs é úča tníky honit do Prahy , když se pakonec stejně na j jich 
názo nebere zřetel .Dckladem toho je c lá záležitost se ~ta ovami 

naší pobočky. Nakonec to nez řazení t tutu poboolqfdo těch hlavních 
sta v rozh dl p rát! Vy jste tento záznam z porady o nových st -
nov ch. z 9. 5. , k erou jste absolvov va.li, dostali, táhlo se to 

kdy p .1 ne, nakonec na této def nitivní porad~ byli prit mni : 
táční , iraršíček , Kupka, elikán, ur "', tmar. Tacy čt,~m v bod 

pátém, že chceme zestručnit t ustanovení, jež možno začlenit do 

samostatnjc' org miz<~čních ~ádil /statuty kupin, poboče,k, pv·e lad -
telskjch sekci/. Všimněte s i toho pořadí, mcz1á, že j to n boda . 
Nevím ale, jak je možné míchat dohromady 0 tatut skupin EJ. st tut po

bo v k , který neexistuje když, tak jsou dvě a člo· ěk n ví, kdo tam 



vlastně je, e statuty poboček! Vždyt ta skupina - to je fe erní 
věc, ale pobočk '? ! Vždyt spisovatelé v Brně vždycky budou zít ,: 

překladatelská ekce také . bude vždycky v Brně fUt.~gov&t A je pro-
blém, z taková práce ale má cenu . 

· nyni několik roztom·11ostí z posle ni droby . nim „ atří předevší 

n seribzn.i z 1~1sob našeho návrhu n přijetí „Antonína Přidala za 

kana · t , ten návrh byl zamítnut z iracion~lních důvod~, proz tí 
Celý hrozen dalšího je .nání, který o ~éto otázce bude, bude jistě 

doveden 21l ke zd9rnému výsled u, ale co t0 pro ás vlechny 

bude znamena ! Anebo k událostem Hosta: byla tu dvě setkání se 
zahraničními tiéfrédaktory , s jugoslávským a po"'skýn . V obou p"í a
dech dostávali zatraniční účnstní .i takovj bhlíče -- se všemi nasi 
mi časopisy , samozřejmě, že v tom „ost do domu chyběl . Je to jistč 

malič1· ost, mezná , že opomenutí E:.. .t-. ar:tu v to. snyslu je to opomenu 
tí aparátu, d.nebo 3t8nislava Šmatláka r.n „li o den dí·iv na jednání 

a na schuzku ' éf'redaLtorů h nevím, ztla s mu někdo omluvil . To 
jsou drobnosti a když to tak říkám jedno k) druhému, pak to jsou 
prostě prkotinky, ale k1yž v těch zál žitostech pracuj te c lý ro 1 

když <"'Í uvědomit , co to je ztracenébo ča.su, tak z t cl~ maliél<ostí 
vyrOstá jedna velká Lezohlednost a neucta ~ cizímu času a k jeho 

tv~Orčí prác1 . Samozřejmě, že taková v:c, člověk , který tu žij , 

mfiže na to r oa,g vat uvo.iím zpC sobem: Ze prvé , že bud jednoho dne 
e ere rin 1 ao r rahy o\..je e, n bo, kclyž je siln~jťí povahy, p 

zóst1v1 na í~t , ale vy tavuje se nebezp ví , že v prlbělu c su 
začne p~ece jinak myslit, v jinJcr dim nzich a začnou ho nějaké 

věci dr~ž j t .. erad bycL chtěl ··onči tě i o n ř·k • Po usil jsem 

se nějak to lrnout . Uv~děl js m to roto, Pbycb n jak pod o il o c
nějií úvahu a pofrl návrh . " ',.: tah c ntr a prmr·nci j ..,1 ~itá v~ • 

· ai ozř jmé, z lidi bud o. pr·i tahovat vždycky ty vět~í .oznostír1 
zvláš ctižác ostivci bud~u v.Gó ť~ oJch z t.J však opra\rdu vážná 

otázka, jak prozirHv v e bud pst" dí k pobo ~k ' !.. chovat, j ké ten a enc 

bude v bu· 9ucnu podporovat. Jestli bude podporovat neu tálou centr li-

z ci kor. centraci, anebo, jestli bude podporvoat snahJi opa né. 

d le mého ná7oru jedině ožn ozumn j- ce t druhá. Centr ' 
které něj likviduje své r vinci 

' 
stává e ve svém I on olu amo 

provincie s·e vsemi pr-ůvodními znaky, s malou „kti vitou a s lho 0 tejno

sti, kter~ se t vyvjne v dt~ le ku monopolu a myslím, že de on 

se o v centru ux nějak tak rojevuje. A naop~k, i:: n ty, které vy

cháze.j:( ze ln6 a života chopné . rovineie, nutí centrum k činorodo 



a velkorysosti a k maximálnímu vypětí. Měl bych dva návrhy, které 
bychom snad mohli uplatňovat: 

ř stanovách v hlav druhé, tam je, co 

a/ vytvářet a prosazovat příznivé 

má ~vaz spisovatelů za úkol: 

podmínky, umožnit svými zařízeD.í~ . 
~ · m1 •••••• i 

I 

Kr<snó. a celkém vábivá je věta, že pr1 sdružování spisovatel~ vycháze.t 
z jejich talentu a respektovat jejich individuální vlohy a názory a \ 

to p0kné, le nic to neříká, a já z se bych navrhoval, 
ž~ by tam bod třetí nebo čtvrtý: morálně a hmotně napomáhat I 

I 

rozvoji mimopražskýc literárních středisek • o tam patrí. Když tam I 

nejsou stanovy, pa.k je to admin · strativni záležit0st, ale tc>-'-neni I 
aardni~trati vní záležitost, to ce týká celé literatury . Tyto vztahy si 
odrážejí v celém prostredí literatury. 

Tuto formuloc± bychom nakonec ao stanov ~rosadit měli, zvlášt vzhle
dem k určitS'Ill na~im plánům do budoucnosti v Brně. 

zásadu 
Pak si myslím,že b~ klidně patřilo škrtnout, ze svaz s~isovatel~ 

--------
má sídlo v Praze.Když ta pražská pobočka není s to dnes zajistit 

a vybrat z svého středu předsedu, ístopřeCsedu a ~ · mfredaktora 

literárního týdeníku , i se tedy svaz přestěhuje tam, kde ti lidé 
by to m li dělat.D~sledek by byl, že by Maršíček musil jezdit. 

Je to nrdsazené, ale ja ési r cionální jádro to má . Proč se pořád 
máme tahat za institucí, pročč se instituce remá tah t za li mi, 
kteří by to chtěli) ěla o vayž tam někdo tu odpovědnost nechde 

nést, tak a{ jezaítřeba de ratislavy •• ! 
c 

Soudruh Jan S k á c e 1 

Chtěl bycn to nějak doplnit, zejména tu centralizaci. áysl ím, že co 
se týče bytů, že to není z~ ravé. Z tobo pak vyplývá n onotématični t 
literatury. Okolnosti literatury a cel ho obcanského ž vota se tam 
neřesí, protože, jak říká Rudé právo, že vět lna s_pisovatelů bydlí 
v Praze a jsou mimo velkou část našeho života.Nemyslím, že tnn bydlí 

je~ z d~vodli nesmírně ziotnýcl., protože se tam d jí ohmatávat kliky 
a ledacos vydobýt. Naše situ ce je takov , že jen málokterý český 

spisovatel l1že žít jen z i•treaturyo 3y většonou pí&eme po več rech. 

A když to pořádně r r zmyslíte, tak zjistíte, že na příFlad Bino má 
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velice málo příležitostí pracovníd'tl pro spisovatele • V Praze je mnoho 
našich časopisů , je tam. velk/ aparát, tam se pořád najdou místa , že api
sova tel m1

: že tam ji t a ~o stane povolání, kde je jistý ohled k jeho 

práci . /p okračuje/ 
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s. Skácel 

Všimněte si např •. toho, že Pr aha stáhla celou skur. inu pardu

gických básníků do Prahy a tito jsou nyní zaměstnáni na Svazu. 

Nechci to kritizovat, proto že vím, že ti chlapci musí jít za 

svým povoláním. V Brně se třepeme o ka zdého člověka a vážíme si 

každého. A mohlo nás tady být víc. Karel Ptáčník se velmi těšil 

do Brna, ale my jsme mu nedokázali sehnat byt, tak proto šel 

do Prahy. Vsichni brněnští hokejisté bydlí velmi dobře a také 

se zde všichni nenarodili, ale Ptáčník, který se narodil na 

Moravč , musel jít do Prahy. Páral chce jít nazpět do Brna, ale 

také nemá byt. 

Mluví se o nakla l a telství v Brně. Má také význam v tom, že 

vytvoří prostředí v Brně pro lidi a vytvoří mo žnost pracovních 

příležitostí, což je velmi důležitým momentemo Proto na še orga

nizace by měla podporova t tu tendenci, aby lidé z 0 stávali mimo 

prahuo To nahromadění lidí, které je v Praze, je nezdravé. A 

mnoho nezdr Bvých jevli plyne i z toho nadměrného so-ustředění; 

protože tam vznikají nemoci, únava, cynismus atdo Ta otázka se 

nemá a nesmí stanovit tak, že v Brně je málo spi 0ovatelůo Je 

třeba přemýšlet nad tím, proč jich tak málo zůstává v Brně, 

proč jich tolik odc1ázi p~yč a jak zařídit, aby Re vrátili 

do Brna. To je nesmírně důle ž itá věc, protož e když nebudou 

vytvořeny podmínli?y pro ten núvr at, ta~ to v budocnu neb~9dobré. 

Ke sjezdu chci říci, že tento se mine hodně tíčinkem, když 

nevyjádří velkou nespokojenost spi ovatelské obce československé -- ·- . - - -- . ~~ ... _ _,,_ - - - - - -
s praxí tiskového, doh_lequ ~ s praxí ce~zury v Českosl venskuo 

Chtěl bych ještě říci, že by se na sj'9zdu mělo oznámit, která 

díla byla zadr žena, o kterých jednala organizace s ideologickou 

komisí a cenzurou, která díla ještě nevyšla a kteroá jsou dosud 

blokovár.a" To jsou ne smír. v důležité věci a nakonec sjezd má 
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So Skácel 

mít na mysli, aby rozvinul čs. literaturu. A česká literatura 
' J - „ 
t \.. ~ li L-""""v { l c." v~ 

byla ,.nástrojem cenzury jak za Rakousko Uherska, tsk za první 

republiky 1 za komuinismuo Ta cenzura je nezdravý jev, ale věc, 

která se zvrhne jistým směrem, musí být ně· jak ochráněna . Česko

sl ovenská cenzura .je ne int~l igentní, nevzdělaná, čso eenzura 

chrání hloupost je d notlivců 1 organizací a1 Je anonymní, tzn. 

že za ni nikdo neodp ovídá, čnr. cenzura je nemravná, protože nad 

prací jednoho člov~ka rozhoduje 10 - 15 lidío Je nemravné , ab~ 

jeden člověk měl nad sebou 1 5 šafárů, to by dělník ne sne sl. 

A mnoho dalších aspektů dokazuje , že vztah , který je v čs . cen

zuře , je nesmírně nezdravý a, škodlivý nejen pro čs •. literaturu, 

ale pro celkovou jednotu národa v budování socialismu, v boji / 

za mír a jeho příští. 

So dr . Kří ž : 

Dříve než dám slovo So Tomečkovi a potom So Pazourkovi , 

c.ljci říci malou po:známku"o. J iž ten fakt , že na náš předsjezdový 

aktiv nepřijel nikdo z aparátu a ani jeden z tajemníků Svazu , 

dokazuje vztah ústře dí k pobočkám . Z Brna j sme 3 člnové v před

sednic tvu a jezdíme na s·chůze , ale pracovníci Svazu nebo tajem

níci Svazu si ne najdou jednou na několik let čas , aby přijeli 

na tak důle žitou věc, jako je předsjezdový akt i v pobočky. 

s . dr. T o m e č e k : 

Nejprve něro k t~ centralizaci a decentralizaci. Byl jsem 

v M8·darsku a zúčastnil jsem se přehlídky hudební železničářských 

orchestru A kdo je jen trochu od muziky, t ak tomu vstávaly vlasy 

na hlavě. A když jsem potom mluvil s těmi lidmi, tak jsem dosud 

ještě nikdy nezažil tak velikou touhu dostat se do Budapeštio 

Stále jen toužili Budapešt, Budapa št. Vypadá to tak, že státe.ček 
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s. Tomeček 

s 8 miliÓny' obyvatel má dvaapůlmiliÓnové hlavní měs;to Budapešt, 
~ 

do kterého se každ1 chce dostnto A když jsem jel domu, tak jsem 

byl rád, že my jsme stát dif'erenciovaný, že máme četná kul turn:í 

centra, ja o je Opava, Olomouc ,, Ni tra at.d, nt1mluvě o Bratislavě~ 

Brnu a Ostravě. Vždyt tyto části našeho státu žijí svým osobitým 

velmi kul tur ním živ o tem. A mí sto toho, abychom toto podporov;alf 

a byli štastni, že máme stát driferencovaný, tak dochází k těmto 

nemilým věcem. Proto se přimlouvám za to, abychom se sjednotili, 

aby ten bod, který navrhuje s. Trefulka, se dostal do stanov. 

Vím, jak to s domácím řádem dopadlo 1 T'oto bylo usne seno v Brně 

a musí to být do stanov dáno. 

N~ni k tiskovému dozoruo Fakt je ten, že jsme se s Ivanem 

Křižem dotkli jedné věci, která s naší literaturou nic společ

ného - bylo to vsádkování řepy. Byli jsme na JZD, znali jsme 

výsledky, já jsem byl v kroměřížském cukrovaruo Napsali jsme 

o tom článek - a · tento byl na 29 místech pozast nvéno A teprve· 

tehdy, když jsme s Ivanem zašli na KV KSČ, tak tajemník řekl, 

že se diví, co na tom ti chlapi vidí špatného' . My jsme toho 

přece dosáhli.o Není přece nutné, aby s každou věci se muselo 

běhat na pracovníka KV strany! Vž~ pracovník m& mít tol.ik úva

hy, že když · se pustí do vsádkování ř·epy - kdy lidé létají do 

kosmu- tak by neměl takovou věc. pozastavovat. Ten tiskový 

dozor by měl být tak samostatný, aby mohl sám rozhodovat~ aby 

se to nemuselo na jiných instatncich prosazovat. A to nebylo 

jedenkrát. My slim, že to není nakonec tak těžká .věc , a by se 

tiskový dozor nevybavil natolik, aby mohl rozumně uvážit, zda 

věc má být puštěna nebo ne. 
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s. P a z o u r e k : 

Vrátím se k tomu, co říkal s. Treful ka o pobočce a o začle

něni toho statutu do st <-, nov. Ta historie není nová. Když jsme 

před ldru!ým rokem začali pracovat v Pr aze, tak nám slíbili, 

ža to ve st anovách bude. A dodnes to ne·ní ! Vrátím se do minulosti o 

Před 20 lety, když existov 1 akční výbor moravs kých spisovatel~, 

který měl průraznou sílu, jsme s touto otázkou přišli a tehdy 

s námi jednali lidé tak .kovaní , jako byl Sche i n f lug nebo Řezáč 
to 

a tehdy nám slíbili , že ve stanovách/bude, ale nikdy se to t am 

ne do stalo. Máme zde právníky , kteří nám po tvrdí,. že to ml\že být 
. 

dáno do stanov a nikoli jen do usnesení ÚV nebo předsednictva. 

To musí být závazné! A přitom se stanovy mění přei každém sjezduo 
t 

Vždt to budou již čtvrté stanovy! My otázku pobo_ček nesmíme 

pustit ze zřetele . Proto musíme stát za tím, aby ten statut 

pobočky do s t anov byl dán . 

s. T o m e č e k : 

Mělo by se diskutovat o otázce sjezdu. Měli bychom spolu 

se s. Pluhařem co mluvit , ale jsou to věci, které patří až na 

konec . Měly by se diskutovat ty věci, které se dotýkaj í sjezdu. 

S . dr. K ř í ž : 

Měl bych poznáwku k tomu ~cstavení poboček . V poslední 

době sleduji v ÚV takovou až úzkostlivou snahu uhýbat skupinám, 

které vznikají celkem náhodně a skutečně efemérně , bez jakého

koliv statutu a osobují si ~ávo jednat z pozice jisté síly , 

např. s naším svazovým nakladatelstvím a vydávají sborníky. 

Říkají ; že nechápeme jejich es t etiku a nnší povinností je uve-

l 6 
řejnit to tak, jak oni to pov.ažují za správné. Nahoře se proje-9 r·9· s i:r t /////l/l/»1~!'111 
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CJ. Kř'íž 

vuje snaha uhý b a t t ěmto tendencím, kde ž.to u těch vážných sku

pin se t akové ohle c_y neberou. Považ uji za nesp1"ávné, kdyby 

na "lacJ.·;i telství mělo uhýba ·~ takovým skup inám. N·ak or..ec všichni 

členové - a to je jedí ně mo žný zp ú sob- jsou p~ed tím naklad a tel

stvím r ovnoprávní a dílo podléhá ph~ t ~1ým měřít kům nebo měřítk~m 
, v 

naklad8telstvi, které má vybudovanou svou pr axi a uroven a kaž-

dý se tomu musí podřídit. To jsme došli t 3k d aleko, aby se 

s námi jednalo vážněji, abychomprohl.ásilié. pobočku za skupinu 

a zač ali dikt ova t a říkat : Pilaři, Ty náJn nebudeš redigovat 

naše díle_, my jsme skupina , které 'fy nerozumíš-! Tyto tendence 

nelze přlb.pustit ! Z'a 20 let, co naše pobočka existuje , nepři

cháze j_. i jsme s názory, které by byly exp anzívní a šovinistické . 

My jsme zde pra covali s reali st ic.tickým pohledem na skutečnost 

a na z á jm;r celé společnosti, l když jsme cht ěli, aby bylo naše 

zBjmy trochu více vidět. V tom vidím takový protiklad: že na 

jedné stran~ se uhýbá skupinám, které ještě ust aveny nebyly 

a p řitom dosti macešsky se zachází s těmi pobočkami , které již ' 

něco reprezentujío 

My s lím, že s. Toměček měl pra vdu, že od tohoto tématu 

bychom .rléměli přejít ke sjezdu. Myslím, že by bylo dobré , kdyby 

s. Rosenbaum nrun trochu blí že řekl něco o s ta novisku a o té 

" resoluci UV, j aký je obsah a duch . 
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soudruh R. o s e n b a u m 

Nejprve několik slov k histo:bii. Už jsem řeki' v úvodu, že tento dokumelh. 

vyplynul z úsilí :úv nějak vytvořit platformu pro co nejširší ·, počet 
spisovatelů československých. :Prostě takovou i deovou koncepcd., na kterou 

by přisto~pily rozličné skupi.ny s roličnými estetick~ými tendencemi v rámci 
' 

vyšší jednoty občanskopol:i/.tické . St arwvisko dostalo dokonce metaforické 
I 

názvy a dokonce byl ·titul:! Charta čsl.socialistické literatiu~~· y jsme 

po diskuzi upustili od tohoto názvu a vclili ~říhodnějšinn4~,'1y. 

·i 

To stanoviskoe bylo prodiskutováno na ÚV, na ideo1og:ické komisi, diskuze 

tam byla pomčrně bohatá a samozřejmě že členové ideologické komise po
drobili původní text zásadní kritice . Nakonec výsledek by'i, že skupině 
stranické a přeasednictvu se doporučilo toto stanovisko 'dopracovat. 
Stanovisko vych1zí ze současného postavení kultury na světě, z dvou 
rozličných postavení kul tury socialistických <;;~ kapi tali,stických zem~., 

dález významu kul tury pro naše národy, protože jde o národy ma.lé a o takov< u 

kul turu, která byla pi'ímo bez překážky spojenE1 s někdy dramatickými a 

někdy i tragickými osudy našich národů . rení tu nějaká bezdějinná situ-
ace v minulos t i, je tu naopak velikost epochy ve stř&dověku, kul tury v obd~ 

bí humanismu, je tu veliké dílo Komenského a velké d~lo obrozenecké 

kultury. Dále je tu vývoj na~í literatury v poslednirh 50. letech od roku 

1918 a i naše zkusenostipo roce 1948. la jednom míst~ pr~ve se cituje 

1. narušení kontinuity současné literatury s minulost~\ po '.:roce 1949,které 

ři~1o přesto, že tu byly demokratické tradice a už b~haté ,zku:enosti 
I . 

sieoalistických literatur z obddbí kapitalismu. Uvolh~ní }?P 12. a l:?. 

sjezdu a-m~xme~~·R vítá se v tomto doku~entu ~dokument 

se vyjadřuje za ~ultu:bu angažovanou, ale nikoliv ku~turu /~pojenou s uti
litárním, okamžitým společenským zájmem. Chce mit tato kultu.ra vždy uni
versální cil . Tu chce naěe literatura čerpat zejména·'.: z ae.piokrě:~ických 

' '\ 

tradic našeho lidu a celé kul tury. Dokument se přihlašuje ., k ~·'i: rezolu-
ci 1'3 . sjezdu o kultuře a dále ke spojení obou nasich; n3rodflí,c1~1 kul tur. 

) 

I.I . ,t\ \ \ 
( , ': I \ 

Ve tfetí části je vlastní výklad. A tu dovolte, abyrh píeč1Eft1~ ~rlý text, 

protože to je v podstatě nejdůležitější, nebol ta hist.ori)kf'r~e \~ůže 
v·'"' t d i "" t "' k t Jd "' l t "' k : 1. N \ rOZP1rOV8 t Op Il0V8 ,pres -upova ~ e nam O V SS Il1 Oncerp~/1~ ,j'\ 

/dokument čte soudružka Bernášková/. 
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So KřÍŽ 

Mysl im, že sQudruzi z kontrolní komise Pluha·ř a Tomeček 

chtěli mluvit o tom, jak vypadala práce našeho dosavAdního or

gánu od III o sjezdu. K tomuto bodu by bylo tře ba se vyslovit, 

abychom SLmi v sobě nezanechali dojem , že se wnime rozpálit 

jen tehdy, kd;;ž rn.Jluvíme o našich požadavcích a našem vztBhu 

k centru. Tak kdo se hlá. i o slovo? 

_?. P 1 u h a ř •. 

Pokusím se stručně zmínit o uplynul ém období. Z titulu 

své funkce mám za povinnost zmínit se o hledisku ekonomickém 

a o tom, co do toho pa-tří , tj. jaká byla práce svazového orgá

nu a jak bylo plněno usnesení minulého sjezdu. Když mám na 

mysli stránku ekonomickou , tak se dá jednoznačně říci, že práce 

Svazu byla dobrá . Nechci Vás zatě žovat čísly, ale od roku 1961, 

kdy Svaz přesta l být odkazován na dotace a začal být aktivním 

až· do roku 1966, tak jsme odvedli do státní pokmadny 17 480 000,

Kč s . Z toho na obdo "l í minulého ÚV připadá Kč :3 17 480 000,--·. 

Samozfejmě tohleto dobré hospodářství není zásluhoz kontrolní 

komise, ale ,je to zásluhou jednak úspěšného chodu svazového 

naklada telství, především Československého spisovatel.e a dále 

také nelze obejít to, že má na tom velkou zásluhu ekonomické a 

administra ti vni vedení Svazu.. Bude proto spravf.3dli vé, aby se 

to na s jezdu zdůraznilo, že tento 1.Ísek Svazu si počíná na jedné 

straně moudře a nekompromisně při do statečné velkorysosti„ 

ovšem na druhé straně by nebylo správné, aby n á s to utvrdilo 

v přesvědčení, že hospodářství Svazu je i do budoucna dobré . 

Spíš je tómu naopak . 
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s. Pluhař 

Jak víte, došlo před nedávnem ke zvýšení nákladů v pely-

grafickém pr~myslu a k zdražení papíru, co ~ mělo za následek, 

že Českosl~vunoký spisovatel, jeho ~ přebytky se ustálily v po

sledních letech na cifře asi 10 mi l iÓrni~ za éal prosperovat 

sotva s poloviční částkou, a to způsobilo, že pro letošní rok 

Svnz čs. spisovate l~ ja o hospodářská jednotka se s velkou bídou 

obejde bez státní dotace . Ještě před několiko měsíci to vypadalo 

tak , že v pokladně nemáme peníze , abychom mohli uspořádat tento 

IV. sjezd , protože nakladatel s tví v prvním čtvrtletí vydává 

méně knih než koncem roku a Československý spi sova tel neuměl 

odevzdat peníze Svazu. Zachránilo se to tím, že s . Besserová 

jako předsed ·ynw Národní fronty po jistých tahanicích nám vrá

tila ten poslední poukaz z minůlého roku, který jsme tam a:~ Jl.i ' 

aby rok 1966 byl čistýo Vrátili nám 2 miliÓny korun , což ap so

bilo, že letos pravdčpodobně vyjdeme bez dotace a že ·rv. sjezd 

je finančně zajišt0n. D~ budoucna to ovšem pro ten příští ÚV 

znamená, že bude muset opr avdu velmi pečlivě vážit zač a na 

co budou svp,zové prostředky vynakládány a mám za to, že se to 

bude týket i otázky zakládáni časopisů. Samozřejmě žádná kon

trolni komise nebude tak malicherná, aby šetřila prosperitu 

l iterárniho časopisu ekonomickým přínosem , ale není zad~dbatel

né, zd Svaz bude moci vydávat čas opisy , které jsou již předem 

odsouzeny k neustálé pasi vitě a brzkému zániku. 

Po ku se týká t é druhé o bla cti - jak bylo lněno usne sení 

III. sjezdu 0 vazu, tbk chci zdůraznit , že úloha toho právě nyní 

odstupu,j ícího ÚV byla mimořádně složitá. V mi.nulosti se snad 

nikdy nestalo, aby do jea noho funkčního období se zkumulovelo 
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s. Pluhař 

"' at již to byl návrh nového 

autorského zákona nebo novelizace sociálního zá ~.ona, hono rá

řová vyhláška ~td. Že S člffiOZf€jmě tento ÚV nebyl v projednávání 

těchto otázek vždycky lJ.spěšný, to mu myslím ne1ze přičítat 

k tí~i. Dukazem je zř-ízení "výplatních center" , proti kterému 

Svaz velmi tvrdě, ale nakonec marně bojoval . 

Mám za to, že nelze přehlédnout okolnost , že s postupem 

diferenciace v literatuře nastala určitá mnohost nebo různost 

pohledů a že nast ala diferenciace samotnre !próce uprostřed sva

zových orgánů , že od té doby , co přestala platit jediná leg li

zova ná metoda, tak se práce ústředních sva zových orgánů do jisté 

míry z kompli kova la a někdy pro tu různost se zase próce prodlu

žc.,vala. Ovšem to znamena lo plodný přino s pro na~H 1 i teraturu, 

což se snad projeví ne kdy v b udoucnu. 

Zbývá zde ještě si všimnout z těchto hledisek některý h 

nedostatkťi ve svaze '. é činnosti . Vedle kvali tati vniho ·roz :oje 

naši li~eratury , který lze do ložit zvýšenou vahou naši l itera

tury i daleko větším ohla s em za hranicemi r1 ep ublikJ1 než bylo 

tomu dřive , tak vedle nesporného rozvoje by bylo malicherné 

v:ytýkc. t takové nedost atky , jako je špatná příspěvková morálka 

apod , i když samozřejmě se s tím kontrolní org&ny Svazu zto

tožňovaly a musí je pranýřovat . 

D~le je třeba říci -a bez toho se kontrolní orgán nemů ž e 

obejít- že záv · žně po ~:lesla odpovědnost a prac'.Jvní morálka 
, 

některých členů svazových orgánij, UV a p:~edse ~nictv8. Přesto, 

že ten nyní odstup ující ÚV se vrhl do práce s velkým elánem 

akdyz byla první schóz e před prázdninami, t2k ml adí členové si 

vyžadovali, aby zasedání ÚV se odb~vala během prázdnin- ov~em 
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So Pluhař 

oni pak byli první , kteří se nedostavili na to následující 

zasedání ÚV hned po prázdninách . Morálka ÚV se pohybovala na . 

samá hranici schopnosti usnášet se. Docházelo k příp~dOm, že 

zasedáni muse lo být odročeno nebo se rozpadlo v poloviněo 

Myslím, že zde je jistá nad ěje , že pti noyé formulaci ve 

stanovách, kde se zavádá t a česká a slovenská část ÚV a kde se 

zavádí systém náhradníkO, tyto nedost ~ tky bu~ou v novém období 

odstran2ny. Ovóem na sjezdu ce bude muset na nově zvolené členy 

(Jv apelov0t, že jednou 1-'~dyž funkci řijali y t::Pk .:erou odpovědnost 

za plnění této funkce a t a ká za hájení ~ ráv našich ostatních 

členů, kteří ve SV$ZOvých orgánech nejsou„ Že je samozfejmou po

vinnosti ú. častnit se ektivně na schůzi a ne jako tomu bylo někdy 

mít demonstrativní absenci na svazových podnicích. 
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Dosud se tu nemluvilo o v .cech, kter~ nás páli a o kter;ých se jednalo 

na bratislavské konferenci před 14 dny. 

I osle ní dob se zabýváms průzkumem knižního trhu, který, jak je vám 

známo, nesmírně stag uje a současně je do ladem značného úpadku. "y 

jsme tomu věnovali posled11í plenárku e nevyslovili žádné s~sledky. 

Dovolte, abych vám přeč tl několik :řádkO ze slovensh~ho j· dnáni také'-'i 
usneseni, které zaujal svaz slovenských spisovatelů . Katastrofálním stav 
polygrafi· a knižním cbchodem, jehož stav není o mnoho lepší . U lné zkome -
cionalizování knížního obchodu se projevuje na kontraktačních poradác 
preferovainím be tsellerd a bulvární 11 te1·atury • . V důsledku toho povážli 

klesají náklady čtEnářsky náročnější původní soven k.é literatury /poezi t 

literární publikace/. Frotjevuje se neschopnost a nechut prodávat t cvo 
literaturu, nezájem, kte jý se opírá o neexistující čtenářský průzkum. U 
převlá l zcela komerční zřetel nad zřetelem kulturním, což podporuje i 

nesprávný systéni pr0mi0J1ání paacovníkůknižního obchodu stejně jako ekon 

mický ±BXk tlak všech naařízenýct složek, včetně, bohužel, slovenského 
ústředí knížní kultury. 

·onal bych k tomu, že náš současný knížní trh vypadá tak, že dnes se 
pul ty knihkupectví prohl}bají pod horami bulvární a senzační. literatury, 
která se ještě p~řed několika lety prodávala pod pul tem. Ale co v knihku-

pectvicb nenatjdeme, končí se v r ezoluci, je nov sl0venská literatura, 

pokud nevyšla v příslušném čtvrtletí. bviňujeme všechny ty, kteří svou 
krátkozrakou kultu ní politikou způsobili , že prostor pro plivodní slov n . 

' skou literaturu zřetelně „--, e z .~:žil a dále se zuzuJe. 

· rezoluci se konference vypořádává s touto otázkou takto: Všemi ~rost;:~ 
pusobit k tomu, aby se změnila práce knižního obC.ti.Odu, ab~ v ní c.,řevázila J1 

činncst kulturní a etstetická měřítka převládla nad komerčními. otud 

bratislavská konference . 
-~ -

l\r jaký čtená "'•ský :. růzkum dnes neexistuje a v tom mají Slováci pravdu. 
b jednávlry, k · „ré po0ává knihkupec-obchod se neopírají o čtenáře . To je 

stará. bolest •. 1akladatelství ao smlouvy se spisovatelem vyznačí výši nákladu 

v po této výši nákladu jede bez ohledu na to, co by si jednotliví knih

kupci nebo krajská srdužení knih vyžadovala. Vypadá to tak, že kdyby si 
brněnský ;. nihl upec na p ·říklad ot jednal 2 tisíce kusů knih některého 

brněnského autora, tak pf•i komerčním řízení se nebere tento požad vak 
v úvahu. Je zajímavá situace, že u nás ve skladu v ;rodejně na české 
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není vytvořen Elostatečný . sklad knih brněnsk~ých autoró . stv;a se, že 

knihkupec, který by chtěl 20 knih jednoho brněnského autof , dostane 
jich jen 3. Chápete tu nezdrav&a situaci . U nás pfevlád~komerčn' zfetel 

nad kulturním . 
- I 

Déle bychom neměli přehlížet, jak roste aparát "f"lTIHY ,, kt~rý pohlcuje tak 

obrovs:Yé sumy a nijak ~e to nepromítá dok'HÍ~"tERf 1 tohoto podniku , kter á 
ustoupila stranou . Slováci aocháze jí „ rezoluci k požad~vku , aby se konfereJ 

ce vypořá ala s touto nezdravou situaci • 
.... , \ 

Tárodní podnik Kniha se stal takovým obtízným podnikem ~okud jde c správu / 

distribuce . Většina knihkupcu :lne.s vi , ale nemůže prosa~i t názor, že by 

bylo správné , aby nastal př~ímý kontakt mezi nakladatelstvím a knil~kupe'ckým 

závodem. To znamená , že kdyby se r~ešily tyt0 otázky, tak, jr:4k tci o~i 
I . I 

vidí a cítí , tak by nemohlo docházet k tomu , že dnes jsolil. vydávány smlouvy / 
se spisovateli , kde nen:í ~bec stanoven náklad knihy . To se obráží a ' ~ te l 

závažná věc a otázka literatury, pcn~_ vadž tyto otázky :r;elativně podružn f§ } 

nemůže pustit ze zřetele . ...__... 

Knihtiskárny dnes neplní své závazky vuci nakladatelství . Neplní j ~ proto, 
že je pro ně daleko pohodlnější tisknout baly nr~ potraviny. a nvími na 

cc. raše tiskárny tisknou jen jednu desetinu své prdukce knj.h . Všic~ni se 
domnívají, že by bylo správné, že kayž nechtějí tisknout khihy ale ,. jen 

obaly, aby plnily také úkoly, které s_ adají pod ministerstvt' kul tury a 
aby ta 1/10 produkce připa .ající na výrobu knih byla zařazena do jedné 
tiskárny, která by se zabávala výhradn.J tiskem knih . rotože , což je 
pochopi elné, když tiskne obaly na nudle , ne to ten estetický požadavek 

není tak velký, ale tisknout knihy • •• • - to se odmítá '.a neplní se dohoda 
a výsledek je ten, že knihy vycházeJí opožděně nebo vůbec ne . Co vy lo 
z české literatury za poslední pól rok? I . 
Ono je těch otázek více, ale ono by to vypadalo, že kritizuji brněnské 
nakladatelství. Ale domnívám se, že jsou mezi námi lidé~ kteří o tom 
rozhodují. rěkdo by tam na tyto kontrakty mel jít , aby { se zjistilo, jak 
na místě tyto kontrakty probih jí a jak krajští zástupe „ pr-.ímo usm~rňují 

tento nezdravý vývoj. 
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Zo druh :··atourel:. s e c.otkl velmi eiile i té bla~ i. ~:, slim, že tu jso in

stituce, které přeži1y., •.m n~znac:il , ktaré . ~··oaobn~ je to P IS. ~„ mlri:e 

o .rovs ·-é pro :>lémy s .istribucí Posta . „ra p ·říklad v m~:síci , ve kterém je 

hláěene emite at.•, č enáři ná r "píc.~:í , že nemohou dostat Eost , ale r '"'i 

tom né · '";,:~~ hlásí re,it.endG . rno je neuv~řJteln~! .t:evím, jestli ta.r třeba 

n .... i sal otá~, n · o ; fíkazy, ':íby --n atribuce éa opisu byla omezena . .1 

skoro se to tak zr:tá . 1 '~m se stalo, že jedno číslo Hosta neb;)'1lo dotiětGirn , 

š. o o 5:;0 výtis '~ a a . ž jsfrle žácali o č.oti ~;k, t k tis ··árn" raději z "l -
tila per..éle, než nby ná! 5lJO výtisku dotiskla . To j .~,oJ velice rJ.ap .~'Íje ~·,né 

záležitosti . 
Je · tě k J.:rodeji knih : plety prodavac~~ jsou neobycejnč L ÍZk.é a ~, nomOžem 

nic dělat . 

/ Tos ... nbaum: Už je to ře ~:.er.o , t.r.irr. j ~ ou prémie a pla.t;.y ~ie ~olepšily/ . 

Ale ti J.idé se mohou udfiít a vyd 61ejí nejv~~ 1 500 korun u.ěsicně . Dnes ·'l 

situace složitějĚií nez dříve . fc:díve~te se ne naši speciélní prodejnu, 
podívejte se na úroveň lidí 1Qni nečtou knihy a také nemohou, protože ne
mají vzděl ní . t..tl tisíc kc-ru"" ~ evné c l!ltu nepč jde nikdo prodávat 'knihy . 

Při om ročně t, a p 1 l r::il ion _, korun odev(!záváme státu a při tom r em:Ožerne 

zaplatit li ... 1 em, kteří knihy i:í:isí . 'To Je nezdravé z ekonomické .o a ku1 -
. ur~ího hladiska . Je obrovská chyba , že jdeme z trému do extré u. l.ays i 

,jsr.le měl i systém naprostého::iřízen' li teretury, vyřadil se tehdy bra , to 
bylc tehdy absolutn~ správné , i když to nebylo bez chyb - a teo dě áme 
._iiný extrém , že tiskn me V~iec:r_no i str šlivé .cvadiny . Vycbázi t clik de
tektivek a k y ž se někdo na to etablt 1:e , mó možnC"st koupit ·ich 5 -
měsičně, někdo koupi 6 dete t • ek , teré jsou zárcve~ drahé, sto"í Qko o 
150 korun a takový čtenář" nekoupí už žádnou ~ inou knížku . :l~Y jsn:e tedy 

řebli do druhé.to extrému e bu eme n ·tom hůř než na Západe, když jsme při 
nutili lic 1 ke ul turnímu čt -ní t k ;.::e z se vr.Lb. ie d0 druhého .\xtr I4 · • "'oto 

je net:.raírně dule~i té a tím ~iae musíme zabývat . I•;;yslím, že n~ sjezdu se 
r:msí !"'luvi t o tom, protože součrh I azcure_ mé ty v ěci dobre rozpraco cn , 

et sL. t edy na to připraví .·":ísp€vek. ur: j e tarý, zkuBenj, má styky 

knihkupci a bylo by velmi záslužné, k yby na sjezču o ~chot otázkácl 
prornl uvil • 
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soudruh · K ř í ž 

\ 
~iohl bys to doplnl t zkuše:rl(Stmi soudruhti z.; Slovedska , soudru:t Rosenbaum 

I . 

říká, že tam po tom jednání konference udělali ibna závěr, že vymění 

ředJtele Knihy . To ale není jen v řediteli, to je v systému jediného mo- 1· 

nopolu na prodej knih . Je tř•eba hJ.edat cesty, protože tet můú-j být tř~ba 

velice schopn~ soudruh, ale systém prodeje knih P ~· edstayuje L.rozný mono

pol a vytváří v&ěchny ty abnorwality . 
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So Rosenbaum 

Tregedie je v tom , že sklady jsou pl ná a když pfijdete do OJ

chodu, tak knihu v prodejně nenajdete. 

Navrhuji, aby prodavač z té knížky , kte1~á vyšla před 

2 - 3 roky dostal rabat , at kniha stojí 2/3 ceny než aby později~ 

pozbyla hodnotu celouo To nikdy neexistovalo u dfiv~jěích knih7 

kupectví . Dne s existuje jedna velká škatule v Bratislavě , kam 

se sveze celý náklad , knihkupci z toho dostanou malou část , a 

zbyt k leži na místě • .A Vy :Potom marně chodíte po knihkupec~vích 

a sháníte knihu. 

S. S k á c e l : 

V „ ;i; im, /_,e jsem delší dobu sháněl marně knihy a najednou se 

objevily v antikvariátě . Ležely neroz~ezaná ve skladech a po 

určité době je dali do antikvariátu. 

s. dr. R o se n b a u m : 

Knihy se odepisují Si dávají se do stoupy, čímž se také 

.Plní plán. Národní podnik KNIHA má také stanoveno a nap l áno

váno pr·ocento vťrči šrotovnám papíru. A tuto věc je t ř'eba proj.ed

nat na sjezdu() Když např . Oděva Prostějov mc1že mít své vlastní 

prodEtlny a začíná se starat o své výrobky , tak proč by se o to 

nemohlo starat naěe nakladatelství? 

s. P a z o u r e.JL.l. 

Já jsem řekl jen něco 9 Ve stře·:'lu jsem se vr~átil z lé~eni. 

Těch problému je hodně, a proto bych navrhoval, když na sjezdu 

máte je ,Jen bod n jednání v komisích" , tak a t_ íSjezd p ověf\í jednu 

komisi, která se bude zabývat stavem a probl~p\y .v našich knihov-.------------------------- -·-···- .... -·~·~ -~. ---·~---· 

nách atd, v přímém vztahu ke knihkupectví. 
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S . dr. T o m e č e k : 

Tato otázka má 3 s,trá.nky . Ta prvni stránka je otázka nakl a

datelská. My jsme přisl.i ďo styku s touto věcí : nejenže ty star é 

kontr a kty, které mají sjednány naklac Atelství s výroby , jsou 

otřeseny, že nebývají dodr 7. ovány ze strany tiskáren, ale nové 

kontrakty podléhají určitému vyc1írán:f ; protože když tiskárna ví, 

že je nouze o tisk , p oloži si tak nadliské požadavky , že nakla

datelství jsou nucena, chtějí-1~ knihu dos t at ven, ZBplatiti 

až o 50 % ceny knihy víc . To je ten e>..'Periment, kte:i.,..Ý umožňuje , 

aby tiskárna si postavi avé požadavky. I toto nesmírně pr odra-
v vry~ 

~uje knihyo Reknu Vám jeden příklad : • Zábraně vy f la detekt i v ka 

a stanovili cenu Kčs 32 , i když snad měla eebtt 7 - 9 korun 

ceny dřívě jší. Ceny se stanoví proto tak vysoké, protože momen-

t álně detektivky letí. 

Drtr1on stránku musíme zvážlto Naklad ntelství je výrobce 

a knihkt~ec je obchodnik. Amezi ~~ abcem ~ obch 0dníkem stojí 

dřado A proto ~ e disttibu~orem je ~fad a protoie je to dřiad , 

tak má práv0 rozhodov.at. A kdo je s tím obeznáme, tak ví , co j e 

to sklad o Sklad. je v:ynikající bilanční mo žno t - mo hu sníži t 

a mohu zvýšit ceny. Mohu dát knihy von a mohu je zadržet . 

A. třetí stránku tvoří prodavači. Ti to se děl :í na 2 ve l ké 

skupiny : na ty , kteří p1l odávají a prodávat chtějí, ,jako je znám 

z Kunštátu a z Olešnice na Moravě, kte.ři znají oť"Jtuhy čtenáře -

a potom jsou ti prodavači druzi, ktetí o práci zájem nemají , 

kteří ne j :JOU odborníci a kteř· í ani nejsou vyučenj/v knihkupectví . 

A jestližs nastala si~uace taková, ze se dostáváme do tržní 

et apy, do té etapy nabídky a poptávky , tak nemůžeme zůst ~ t pozadus> 

proteze to je nesmírnE; nebezpečné. Jedno.ho dne -to mohou být 
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2 - 3 období- budeme stát před tcím skutečností, že rn?ni po knize 

poptávka , i když t a p op távka je, ale vzhled em 

ta poptávka nebUH3. Tak vypadá situace! 

s . S k á ,.. e 1 : 

té situaci pak 

Poptávka po knize klesá . Klesá s inf' lací koruny i s jinými 

věcmi . A protože klesá poptávka po knize, t :ik p!'Oto je důle ž itf!, 

aby všechny ty služby okolo byly v bezv"dném s ~co vu. Proto by 

ta komise na sjezdu měla být ust a venao 

_.__..- „ -- „ • ,,___..._ .................. __ -Al- - --
Cht ěl bych mluvit k t omu , .co říkal s. Pluhař o jistých 

zjevech v minulém ÚV pokud jde o pracovní morálku,:_ N~ezd_~~ 

by měla být přečtena účast členť1 ÚV na schůzich ! Členové Svazu 
----- -----··· "'_,,, _____ . __ _ 

by měli být seznámeni s tím, jak UV plnil své funkce a jak na 

schlize č lenové chodili a kdo nepřicházel bez omluvy„ T'o souvisí 

jednak s novou kandidátkou a jednak je to správné, pitotože člověk 

má skládat účty ze své práce . Myslím, že s . Pluhař nebude namí

t a t proti tomu, když řeknu, ž~ dč a st členO brn~nské pobočky 

patřila mezi nejlepší ! 

Ovšem je zde jedna věc : proč došlo po tom za č átečním elánu. 

v ÚV, který byl osvěžen a omlazem, k takovému ptBcovnimu úpadku? 

Stalo se to proto, že u mladých lidí vzni kla apatie k práci pro 

nekonečné tahanice o zbytečných věcech, velice vzd ó.lených jádru 

a na druhé str· aně ne smírně dť!le žité věci, j a ko otázka daní , 

honorářů, dilie, se neprojednávaly. Mnoho lidí to nevydrželo a 

resignovaloo I o této situaci je tl>eba na sjezdu říci. 

S. dr. K ř í ž : 

To, co říkal s. Skácel, je sp1i á vné . P:Cotože když se řekne , 
, 

a kontrolní komise se s tím spokojí, že UV nebyl ča sto usnášení-



8/,4 Vr - 906.1967 
So Křiž 

schopný, tak se ublíží těm lidem, kteří tam jezdili pr s videlněo 

Bylo by třeba řlíci, lco tam jezail dobře, i z výcho 1mých d~vodO. . 

Mnozí lidé chtějí b~ýt na kancidqtce, ale když si uvědomí, že 

je s tím spojeno mnoho práce , tak z toho odejdou9 ~ak0 ode.šli 

někteří soudruzi z předsednictve , to považuji za velmi nesprávné • 

Dělat dnes hrdinná gesta nen í do r~, kdy~ ví, že ,emu nic nesta

ne. Horěi je vytrvat a cítit odpově&1 ost, co ' na sebe na sjezdu 

vaal.Nikdo nikomu se neobdivnavl, ~e abdikovBl z členství v před-

sednictvu. V ~echny tyto iJěoi by mě-ly být řečeny z tšch výchov-

ných dó. vodů, aby lidé , kteř'í vezmou funkci, si uv-:domili , do 

čeho jdou. Mám za to, že v budoucnu to bu.de ještě složitějšio 

Pokračuje ne "jen d i:ťerenciace liter::, tury, ale i uvnitř Sv:azu a 

orgánech Svazu„ a bude hodně obtížnější se domlouvat „ A jak 

ukázala uplynulá 4 léta, tak jsme se odnaučili urči té snášen

livosti a toleranci. T·a pa.de sátá l :5 ta nás to odnauč i.la a1 žasl 

jsem, jak lidé se pěnili, když slyšeli jiný názor, než byl jejich 

vlastni. T·en nový ÚV bude ještě dfj_fe_,rencovanějši a budou tam 1 

protichůdnější názory . Bude třeba nakonec pochop it, že když tak 

křičí_me o té demokracii , tak se jí musíme naučit v tom, že se 

podřídím názoru většiny a nezačnu se distancovat a dělat podpi-

. sové akce . To ukazuje na to, že se o demokrn cii mluví , ale velmi 

špatně se chápe a je lťtomu málo buněk. Není žádný kumšt se di

st .\:ncovat. A kdo to necn.Qe dělat, tak at fllnkci nebere. Jinak 

se musí sklonit před názo11 em vi· tsi.ny o 

Po kud jde o ekonomické otázky, tak jsme se navykli omlouvat. 

s. Pluhař říkal «promiňte„, já bych začal o ekonomických otázkách. 

Zdeňku, víš, že ekonomic ké problémy se projednávaly nakonee a 
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, 
před zbytkem UV, z ~s naprostého nezó.jmu , protože my jsme t nk 

ohromní veleduchov~, že je pod naší dfistojnost za : ímat se o 

společnou kasu spisovatelskou. Někdo má takovou povnhu, ze 
nesnese být u toh o, když se ml uví o pen~zich , pokua to není 

jeho honorář . A jak se ukazuje, tak těch ekonomických problémů 

bude víc a víc. I praktických problémt1 bude víc, např. s pro

dejem knih, dí stribucí atd o A m;y kdy·ž ty podmínky máme , tak se 

muoíme starat. Když &i holiči udčlali družstvo , tak si museli 

naj í t tslenta, který by jim jejich věci spravoval. To se musíme 

odnaučit, protože když začneme mluvit o akonomi ck;ých věcech, 

t ak usínáme. 
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.soudruh P1 u h a ř 

3tručně bych navf>zal na to, že by se členstvo mělo seznámit s absentéry . 
/y jsme v kontrolní komisi až ao nedávna byli ochodláni vyruk~vat se jmen-

ným seznamem neplničů . Ale technické okolnosti nám podrazily nolzy, totiž ,, 
ta děvčata, jterá mají na starooti prezenci, n ~řítimn ~m do rubriky n&psa 

la "omluven". /: zp~tně post festum je velice těžké zjistit, koo kut čně 

omluvsn pro nemoc je, nebo ·pro to , že v té době bJ-l v zeJ.rar ičí atd . 

Ono to jsou ožehavé otázky. Samo :t..řejmě, ze někteří lidé byli uraženi s 
ponížeei a proto se začali vzdalovat svazového ~ivota, jiní oprt.!vdu byli 

nemocní . ,1 kdo to te J rozsoudí se 2. pětnou platnóstí !?ohu přečíst, kdo 
byli největší absentéři: Jsou to: Vladimíř Slažek,,..~lazarová, lJrubín, Ko-

·t 
hout, Yostra , ~ratuška i'ináč , Novomesky , Jan l 'rocházka, evčík ~ atd . 

K tomu bodu ještě jednu okolnost, kterou nel ze obbátji t . nebyla zachycena 
ta spravedlivá reciprocita vuči Slovákrnn. Te ~je-me otevi: eně řekli , že 

pakli říkáme , že v Cect"ách jsou '2/J a na Slovensku l/' spisovatel~, pak 
1/3 zasedání by se měla odbývat na J lovensku anebo v místě blíž pro Slo
váky. Je n spravedlivé žádat po ~novacích , aby v to11to sruvru jezdili do 
Prahy a nemůžeme se divit , že absence ze sl0venské strany byla relativně 
větší než ze strany české. Já jsem na rozpacích jestli kontrolní komise 
má vyrukovat na sjezdu s nějakým oeznameill, prc• tože nepodaří s to udělat 

tak, abychom se nedopu. tili určitých tvrdostí vůči lidem, kteří opravdu 

nemohli přijít a mohou prok;;zat, že se nen,.ohli z'častnit . 

Druhá věc: žádný svazový orgán se neobejde bez tchc, a y ne lád&l účet 
jak byla pln::na rezoluce minulého sjezdu . Když se pcdíváte z tohoto hledis 

ka, tak ~yly splnčr.y všechny body rezoluce ai na dva . To byl bod, který 

zavazoval orgány svazu, aby převáinou v':ti;inu času věnovali otázkám 

·-t~roby a literatury . To·--Je spom ·--zc~l1!~h 'osť , zuáfi eko~Jc1~ .... Y_~ci , 
)ř"teře svaz mus.il protjecriávat , · a o·f .žky r :: dakČÍ .wT*vář~--;-- L#„ , zda e aá·f ,íci , 
že to nejsou otázky tvorby. Tedy myslím , že se nedá nic nesprávného 
vytknout. 
Co nebylo jednoznačně splněno, to je poslední bod, kter; zr..vazoval nakla-

datelství svazu spisovatelt'l vydat projevj' pronesené na ~jezdu veř·ejně • 
.,____„ __ .. . "~ .„. ~ --.... ...~ ............. ~„-·-·--~---··---~--„.--„_....___,.._..-„ . ........-....... -----... )---·-~---

y protje\;y byly vydťmy ve formě protokolu, 8 tisíc výtiskv, ale to bylo 

pro interní pctř·Jbu a nedostalo se to do prodeje. ~ili tento bod nebyl 

~plněn . Přimlouval bych se za to, aby se to neopakovalo. 
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utiruh "' ř 1 z 

S- kers hovo ·il o tow, ž když se no osledr.í OV uvilo ebs 
t ~r ch, t- ... ~e se k:onstt:t vtLo a to -· t· eb~ vzít na o.mí, že 
někt členov „ ÚV tam o. lo voleni j o reprezent nti nebe "o once 

y a nni St; p·:ťliu OE: očít ::- lo s ti, ž buae bťn e 

,,, práci s azu oci po h t že se m zi tyu raeo 
vybír U :tto. 

r n á š .it Q v á 
- j 

OV :datuje i v ko · sťc • '-*l l by se u 1 t 
roz or t práce f\.1 ěchto komisích. r -e:ťulk juza , l do člensl 
J.,,, z __ ,;. o zabraru.čn1 ""omio • oslední p k do té o o s c 11 

A oet Lu t1;:-; já. ··1Y j · e t to 
y 

lo li · i bt~ it . ebot , co 
JS!lle tó i j 

J.0 j 

j a d la , Je 
jezd ti, kt ! tt~ V"cbá oJ!, jsou t 
1 pořá ·e olem toho t ~ poeit 

změnilo. 

lat olit · 

o 

tak 

y Y• 

• 
Hel · a u l at ro bor, vyj!t z plně 

. lo „ ý,_ lat. !. t j a k t lo v , o _s · 
.v „e -o 

so e k 

eřeknu , eo se -o K.:ré v kn!iním obc ě · o 

je en, že to· není o r jová věc,. !e si y tu jso 
1e e y . z ur n _fí nd ml 'Vil o ve jnýeh. 
v i tádiu či tich 1,,.e, izttcí J rá i t 
ní • „~ n příklad o i lsti 
roz oj~ ·· 
z ~' týv -

du t-.;.j.k .vých 

n · ohu o· ~ntán -í~·, 

t 
a . 

to ~$OU 

· cel.o t t'"'I 

l o 

~cel řípadd nám 1'ty.Jek: v ..,ci ~e t. ~ le, a y nevz ~1 ·oJ ..... • 

ze se i<; l • . • tOI.Iu ř· oaní :;ojí nlU"Í• 

e 
·e to s "ěrá n ituace, "7 se na a tivu lu it 

e " 1lle na "'te v uk, u. lu ednání pa -l c l ;r.r..d · el i 

zají, ev:Jc nám ~t . a p nět , Kt r' y «!& odle · ho názor~ • .a13 
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c ,,. rr je-
vi ve \ t novác • te, ního trhu a 

~ • u·1tx1 bych v:!ci, ž-) ré nás nspo na ktt:. 

r- sle již poukazuje rezoluce 13.sjezdu. Jednóní a tom se dost.al n& ·ini, 
ul ury a ifff' rmaci . am sou uzi ropracoval · kon c :l ci mi.i.. -

·. rstva i takové r.-á. ladní p.,. 'stu o táz á 1. J . .: not li v;ý <- a už v př i tím 
týdnu se má zebýva p! e::sedr;.ictvo·...:; tra."lyr a Yěci se m.aJí ostu.1:.n roz1--·íždět. 

udruh ho an, kt „rj pracoval n ěchtC V c C Ch " 04; tatníT· vOUdruhy f 

v·dl adu jednání i s sv z~m s„isov telů s. na ladatel tvím vych zí ti 
0 ze Z1 Uce 0Stí, kt r tu vyly. LiCID ě Si lll~Slí_ J Že Y bJl Spr vné , 

a y se o t~c.to otáz : ch n sjezdu ho1ov·10 a n1išl o e w podnety, b ne 

ošlo k nedooyšlenostem. 

s u ru•· r H z o u _r e k 

(XekaJ i ' ŽA 1"r. r'?-. Y:-t,~„!L."\ V·~. . - . ' ... ~ ' - . ''""" -
~~ by emvla bý„. u~-~.avene. }~ .m"! r::~ pro otáz 

z~s ... a la j<.'k ·e~na_. om~sí s'!~- o je ta: 
mno~stvírr se mf5:nících a .... pek .j, fe to .elzc talr 

! ii o.· .. ideovou, 

:~'--.!~~.__..,.......,..___._...'-V---....~le 

iro á oul~st s ta ový 
·e~nocuš postilnout , cle 

pottebu~eme se tím zabj vat a je to jedna ze stě~ej~!ch ot~ze • 

i-
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\ 

\ 

\ 



/ 

/ / 

10/1 Vr - 9.6.1967 

So S k á c e l : 

To je problém všech komisí . ÚV opustil práci ko misi . 

N př . ti ková komise, kt erou měl véet [ňačko , se rozpadl a a 

chápu, pl" O Č to vznikl o . To byl o pre d 4 roky , kdy se p rodáv - lo 

hodně knih . Dne je vša k situace jiná.:,. neudržite ln cenzurní 

sit -uce , pro to musí být tisková porad • J e třeba pod ~ t věcné 

důka zy i ni stru kultury a informac i a ÚV . Odb ěrem časop i ~ se 

us íme z abýva t a ně kd o to musí pr omýšlet. I s vaz ový t isk se 

musí p řešetřit . Ka ždý časopis mu 0 í vě t , na j akou vrstvu lidí 

chce působit . Pl men už dnes neví kudy kam, je v situaci , kdy 

pptřEbuje peníze o Bude l epší, kdy jeden č asopis bude zaměřen 

na Vt' l mi č tivé články a vydělá pe níze . Pro č by to ne moh l být 

agazi n širokou p~atformou. Ta < se daj í sehna t peníze a krýt 

t ak ztr"'ty exkluzivních teoretických časopisu . O tom v šak zatím 

nikdo neuva r u,je. O t om se řekne n předsed i ct vu , a l e ne ní orgátj , 

terý by to vypr a co val . K tomu se mus íme vr át i t komise musí 

pracova t, protože jinak se n ám ce lá ekono~ická z ákladna zhroutí 

pod nohama . 

s. P 1 u h a ř : 

Dávám konkr étn ' návrh , aby z tohoto akttivu vzešel nový 
, , ;/' 

n avrh na UV , aby neprodlene ust vil komisi , kt erá by měla pole, 
- ..__....,_ -...... 

. ,--- pl° sobno sti v t ě ch 2 aspekt ech , o kterých mlu il s . Pazourek a 
t,__ ____ - -- ------- _, 

Skácel a doporučuji, aby se ~omi se tjejmenoval tisková , p rot~2 e 

by se ne ešla . 

S . S k á c e 1 : 

z_ ta l é ta, c jsem v Hostu do domu, jsme neměli spole čnou 

schuzku, kd e bychom si ze ě~roka vymě~ovali zkušenosti . 
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Kroupa : 

ěl a by být j e na komi se ti sková a ta diferenciace se děje 

t am , kde o t oho tl ačí Ovody eKonomciké. P dle mého názoru 

Revue sv ~ tové l iteratury mř chara kter· dějiného eRe~ek~e~a mag -

zinu u sv ětové l i te r a ury a t am ta diferenciace s tou naš i svě-

t ovkou j e o Proč by to nemohl o bý t i jinak? 

• dr o K ř i Ž : 

S. Skácel otevřel velmi za j í ma vý okruh problém , který mně 

osobně , j ak j sem to p oznal i při tajemnické pr ci v r a ze , připadá 

jako vůbec jedna z nejslovitějších a nej t ěžších pr ací . Ja kým 

zptisobem by mohl Svaz ty ·~ o časopi y říd it - řc kn6me si soudruzi 

up"'imně , že ve skutečnosti dnes ani jed en z t ě ch časopisu na 

světové úrovni, Yčetně Literárních novin. Je to č asopis bud 

otevřené skupiny jakq 6rientace , kt erá se k tomu hlásí , nebo 

re da kční r ady nebo re dakce . J á to necdsuzu~ i , aby ste mně rozu

měli o To je j ediný moi ný zpusob , když chceme mít diferencovaný 

s ě t ový tisk p aby se to t ak dělBlo . l e zárove ň nemohu nevid ě t, 

že zde vzniká jistá nespra ved l ivost pro t i v ět ině členťi Sv zu, 

proto že t y č a sopisy si budu '- í své vla stní st á je · a orientují se 

na u"'1 čitá j ména a ne chá va jí vět inu sp i sovatel~ mimo. To jsou 
, 

č a sopi y Svaz u a vši chni členové mají na ně nárok , al e gro spi-

sovate lťi zůstává mimo ty č asopisy . A j ak vyp lnit tu mezeruT 

Budova t no vé č a sopisy? Ne, na t o ne máme peníze a jsme v s i tuaci , 

že se ty časop i sy překrývají. Orient ace vzni 1 dost neuváženě 

mimo Hosta , supluje ho a vytváří jiný mě í ční k ja ko jeHost . 

k y1 to uvážíme i z toho hledi skA , ze na še ekon mické podmínky 

e Sva zu budou v budoucno sti je št ě složi t ě j š í a t rž ší , t ak nemů

žeme po ýšlet na to, abychom ovoloval i ješ t ě al š í nov ' č sop i s • 
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O tom se na s jezdu mu sí jednat. jezd nesmí p ovol i t , aby bylo 

v bud oucnu vydáváno třeb dal š ích 5 č asopisu , proto že kdo j e 

p rod á a kd o zapl a t í t a manka p A Svaz ty č n sopisy říd í c Praxe j e 

t aková , j ak to říká S o Spitzer - a t o s ouvi s í i s cenzurou-

že když s e Šotolovi ně co zabaví v Li t erárkách $ t ak ten se ne snaž í 

hád a t , dá t o p r o stě Sp itzer' '.l Vi o Ří :~á , š e t om má č l áne k , se kterým 

ne s ouhl as:! 7 ale p.rotože je to j eho f unkce j ako t a jemníka Sv zu, 

t k t o t am mu~i dát o A šáfred ~ ktor , kt e r ý utv át í konc e~ ci ča so

pisu a vi, p roč s i čl ánek objedná a t a ké · ví , p r o č j e j chc e ot isk

nout a s t oji za nim náz oro vě , t a k se to strčí Spi tzerovi a t en 

se mus í h áda t.Toto j e ne u r ž ite1ná s itua c e . To ne mi že d ěl a t 

jeden čl ověk a prot o je nut no , aby t a komi se vzni ~l a a j a ko p r vní 

otáz ku si p oloži l a , j a k t o děl a t s t ěmi časopisy ve Svozu. To j e 

první a z ákl adní ot áz ka 7 aby ví ce č len\ mělo o c~ t , že to je 

č as opi s je jich a že to nema j í j en nap s áno v t l r áž i. 

·~ Q S k á c e 1 : 

V několika vě cech s Te bou ne s ouhlasím . lli y sl i m, že č q sopis 

můž e říd i t určitá skup i na o a s op i s může řídi t šéfr ed c... k tor p t er ý 

byl po v ~ řen ÚV a redakční r adoua J e t řeba , aby šéfr e daktoři byl i 

vybíráni ve l mi pEčlivě . Ta komise by měl a z a j iši ova t p odmínky , 

aby č a sop i sy měl y do s t a t e k p eněz a demo kr ·. t i c ké s vobody a aby 

pr á c e r edaktor l'1 nebyl a uv~d ěna v ni več o Ta ké si nemysl í m, že to 

y j de d ěla t jen na po c itech .Ne můě~„me mí t t a kové časo pi sy 7 aby každé-
1 

mu spi s ova t el i , když ně co n a í še , to vyšl o , pr oto že je ~lenem 

~ Sva zuo Když šéfredakt or a redakční r ada uzna j í, že r áce ned osa-
I 

J 

huj e ur č it é úrovně , kt er á je pr o ča s op i ~ směrod atná , t ak článek 

ne uve r e j n i . P t y pocity je třeba s i d át p ozor . Jsou spisovatel é 

dobří a spa t n í , al e t aké ipro st řední . 
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s . Skácel 

, l. 

~ne nejvíce bací na svazo vém t isku to pře krývání úkolůT ·' 

Ča st o me l eme . tejné obilí my v Hostu. a Orie nt a ce a pokous í se 

to mllet Pl me n a na Sl ovensku se to dupl uj e trochu jinak o Zd e 

j e vel ká ztr át a času . 

/' / 

I 

Na ·minulém sjezd u se sl íb i lo, i e 
~ 

j akraile vznikne ně jaká I 

skupina , t ak dostnne časopis . Ale my na to ne 1Ú! e peníze! Ale 

t y tendence zde budou a proto ve J ení sjezdu se na to musí pti

pr avi t a na to j e t řeba dát o p ově • A všimnět e si oduvodňavání: 

to j e vzpomínání na první re ubliku o Nikdo ale př. t om ne uvažuje , 

ze byly vydávány časoplsy , Kt eré vycházely 3 měsíce, ale dluhy 

za ně byl y spl' ceny j e ště por ~ ce 1 9450 A toto te dy není možné , . 

proto .ž; e ži jeme v jiných ekonomických podmínkách j8ko za první 

republiky . A to se na s jezdu tt~ ké musi rici. . 

S o dr o omeče-k : 

To není mín~no t qk , aby to t ídila nňjaká komise . Obdobně 

jako je t omu v konťr n lní komisi o Ani j edno zasedání nevidí ve 

1zduchu o P :· i1.jdou t am ekonomové ~ bud ou t om p ohr cmadě t i to lidé 

~ na půd~ t ~t o komise se zkoordinu je celá hos i od ář~ká činno sto 

A zji s t ite , že okruh · tenářů je s t álý a ne z vyšuje se·. Kolik ná 

o m ~. ce naroste čtenářů , abychom mí sto č asopis\ měli 8 ? 

, S. U h e : 

K otázce sv zového časop i su : o ~e zdr vé sit u ci p ři vzni kání 

nových časopisů sv0dčí to , že mnohdy ve l mi tě žko se dosáhne toho, 

aby svazový časopis , kt erý neplní dostatečně svou funkc i, dost a

tečně rychlo zanikl. To je jistě velmi záva :-c, ná věc • . A pokud se 

po uka uje na první republiku, t a k potom t en so ukromníj(: nebo pol o-
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S o Uh.dt! 

s ukromník- vyd vatel časopisu hleděl velmi rychle vyměnit 

redakci , reda kční radu a výkonné reda ktory . A t oto jsou ná

str je , imi ž by měl i ÚV Svazu vládno ut ! Nebudeme chodit 

daleko . J e veřejným t a jemstvím, že takovým r~aso .i s m, který 

v p oslední době často kulhá , je Pl am.an , že jeho koncep ce po

-kulhává a stává se s t odolou, kde sto jí jeden vedle druhého . 
" , J e nejen odpov~dnosti , ale i uk olemUV příslušné komise , aby 

o t é to věci začala řeč a dfisledn v se to pr ojednel oo to není 

je d iný př•ípad o Nelze ovšem tomu , komu se dá určitá důvě· 1 a , 

šl apa t .hned druhý den na pa ty , s l e musí ce mu dát príleži to s t, 

aby ukázal co dovede o Ale v ptí~adě , že moi nosti j so u vyčer

pány 7 tak je třeb a jednat . 
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Uhde - pokr . 

ironicky u ,ívá • •••• 

; rvíž· :6kus n k0ho ' ropuetit. .. !/ 

Já vi, že yž ~e jot - iiA , ~e je en pro ruhé io vystoupí , "'e ·e 

o ve · ce t Xžké a t žl o s 0 to říkÁ . Je<"' tli , le n os~t .en~e toho , b ,_:-

časopis , 'kter' em co ·říci , ucitoupi omu, který má více co "íci , 

bude vol ní po nov' cr· C:escpisch zb tecn • ~. 'k m s p non ocpovědnost í , že 

anes neexistu ·e dob cly ~ rafi~ , který by za l slil 

existující časopisy rři volbě pí·ís _. oč by nebylo možno , c b 
lame v noval / vísla svéh0 některé tak zvané exis t u• í cí 

nebo fle formující skupinó , k erá r,ř · dve e , co chce a co um.i . ÚV ne .' jáe 

na u, aty bianco dával nY. kt r-" skurin"' časoj:is, ani,Y ·ví co ch ·e cc' urcí . 

ili ten , kdo do vstupuje , bere od1 ovědncst, Že né~ te~í lidé hor dou 

mít r~di . 

soudruh ~ o s en b a 

yslím, re někteř·í dívají se ne. otázka č so is s hl dis a v· t5~rdn 'c 

"asopiSlftJ, který vždye y revolucionoval vývin a když z „odobňují nešní 

ituaci se si u cí z pr vní re utliky , pa:Y zapominn·í a to, ~:;kro"' 

" p ogras i vní ch časopi s 1 1 i te á ckS c1 rn . j . Ublo ku n ž po .Tvorbu „ N tntn: 

ri ické časopisy, r e v ch zel ve 0 letech tal.é la111en, Zvon, 1 ír , · ili 

asopisy s onzerv tivni e ~etik u . , y~ ·ríž ne áží na to, že celá 

v lká kupin reali ... i~kých s i"ova e1• o .. ' ke UJ11--ov t , je to ot~~z 

tore, že nevytvářejí v astní ribunu, ••• je o ot~zko pasivního post j 

t "'chto ~ isovatel „, 1' dy z y se domáhali ca o isu, možná , 2:e bji j-l . ého 

asu chtěl e áre bnovit U-blo al~ j · te~kc obnovovat čes p· v i

tu ci a srovnáv t to s ou , koy U- lokbyl p gra ivni, tuto · ituaci n lz 
o_t:,akovat . To by mhsil ~ " i jít s novými názor , kter by n.usil b "t z t 
ro resivn' jtl{o tet • _o ·sou nesmirn= komplikovar.é věci ~ lí, 

nov, ve ení sv zu s isovat i· b de e s c~kupir an1i cascri y dlouho t ápi t 
v-c otiv nen' do "'lena - jen tn' o~ níz c ku iny . s j t 

v dob" přechodu, kdy křížíme t~nto jednotný typ a skupinovou or izcci . 

~~· áme peníze žá n' n la. atel při dnes velmi drahé olygrafii u ná 

nem~ve si to n s be vzít . n ~eb vzít na příkl d ! o eru~ící 

e] t i~tické na adatelství, ale ne jiné . y j e mysl li, roč b 
1 dá ron a ne o _ a vzi n ~e VJdáv#ní č sopisu ro mladou li 

.„Y í te , 7e t m~1 e u ~ ěl a t? · usí vy áva t se · ty my , k e r j ou p 

a o ne ·en i anč č rr j ou v"'ci, které bu e nový usi i'ešit . 

rat ru . 
ivní 

á 
, ~ rodnět ~ n vrh n ezavrhoval , t u o4ise n usí vvit 
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otázky časopisu a nemusí s e s t arat o problémy , kterč ~á ře it éfreda tor 
Al musí připomenout zásadni směr jec notli v.} h éasopi.s & ·o1·u.-· i t se 

o kordinace práce . 

U h d e 

l em 1 jsem na iysli avant6 ardní časopisy . Domnívám se, že když ·éfre akte: 

dosatne důvěru, je první o mínJr<.=:, by šéfredaktor nebyl se tář, t r" 

bude vidět úzkou liter aturu . /: le . osenbaun nevyvr~a11 , ":áJ · á~ mó 

přesvědčení o tom, že dnes , když t-/ se i ty neplní svou funkci , že to trvá 

8 - 10 let než "'asopis zanikne a to náhodou, že bude podroben ~ritice 

nebo, že šéfre a . or se ob3sí , a e ťutečn - normální cestou tc nemže 

zaniknout , nem ·~ že se sejít platforma a ří c i: my si to tnk nepředstavujeme 

s m: 

s touto částí souhl sím, ale musí být orgán, kter~~ řekne toto slovo . 

soudruh F 1 u h a ř 

On už to řekl r..osenbaum, kdy ~ IJ:luvil o skupině tčch , kteří nemají kde 

publikovat a S ácel řekl, že to je otázka úrovně , tak to ·e otázka 

modernismu a trr..dicionismu. i -r do s nebude divit, že svazové časo}:i sy 

jsou orientovány moaernicticky. : pochc itelně , že tito tradicionist~ , 

k teř' možná ve svazu jaště převládají , že nqmají m žnost se v těchto 

časopsich uplatnit. To je otázka jak ori ntace tak i autor~ .• 

sou ruh Y r o u p a 

„yslím , že to nějak . souvisí s takovým obecným trehdem, k erý se pomalu 

n sto uje , aby skut čně byli na všech místech vywě~ováni lidé , k .efí 
necokáží své úk0ly plnit . To pochcpitclně kczí obecnou celkovou morál u 
není ak se co i i t, že i unás se to p·rojevuje . Kdyžekonorriické důvody 

budou tlačit na to, aby se to nějak změnilo, pak vyměníme lidi, teří 
neplní své úkoly r nejsom chopni. 

~oudrui- Sk á c e 1 

y tisknerue čí1 1 dále tím více Brenal a, i rubín.a, 3eiferta, to nejsou 

ž dní avantgardní autoři, ale v Eostu je to jinak po této stránc • Jsou 

u nás časopisy, l· teréby vylítly a o nebe> kdyb;y nj ěly otisknout Branalda . 

li to ale ve své specifice a a 6rovni, tdk nzy to tiskneme. U star ícl 

~ t je prob éc , že s e neradi s oustředí na drobné v~ci. ~áwe povídku , 



která mu í kit limit, ale my velice těžko dostáváme od těchto li~í t ko é 

drobné věci. Bylo by po le métLc názoru dobré , kdyby tu byl t kový 

výborný megazin, a e by bylo na to uisto •• 

Eodně utíkámG od prvních a zákl a nich pr~blémt , které byl v o~nov 

k přípravě sjezdu odbyty . rro je ry chl í kov sezná ení s ob hem rezoluce,. 

! á..-li každá rezoluce vy u v cvat úkol y a programy , které ma ·í být real i zo ,.l 

ny , p„ k b členové m "li b" t včas sezná eni s texte a aby mohli z&UJ ~ ·out 

rrorry lenější stanovisko ne~ t kto . 

soudruh .osenbaum 

Tento materiál vá:i. přijde včas, mi imálně 10 dnů před sjezdem, rotož 

už dnes se to rozmnožuje . 

C0uoruh 

:Slyšeli jsme řadu sourla~u a žádl"'' ne cO'Jhlas . To je charakteristi ké . 

'rie zajin9, jak s těr-i to názory bude jez seznámen .. u( e vypracováno 

něj é sta ovisko, neb ,bude ň~kdo ověřen? Abycho se nedostal i t 
jako a inulé p enárce , kde .Je velice o těchto věcecL hovo"ilo a b l i 
zde zástupci aparátu , abyste řekli , z e to bude brát v potaz . Abychom 
po sjezdu nekonstaovali totéž . 

'"'oudruh 1·osenbaum 

J estli OVOlÍte 1 včtu stručně vave Lávrhy ,které ~redlotí Odbočk 
ÚV ja. s ,ar'mu tak i nov~mu tak i sjezdovýmrr omisím , aby m li vše hno 

pohromadě . fokusílli se to shrnout a vy řeknět , co je tře a ''."oplni t . 
~' ebo si zve líte reaakční ko.:r isj , která by to vypra>..ovala . 

soudruh z o u r e k 

Ta tomto aktivu není situace, aby vzni' lad rezoluce, to bychorr udě li 

na příští výuorové sch zi, i:a musí u0ělat návrh a sezná .... it s tím členstvo 
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r soudruh ~ k á c e 1 

Jsou dvě možné c sty: bu ty věci, o kterých jsme uvili , si rozdělí 
clenové odtočky a VYS OUpÍ G ti na ~jezdu, neto n vkd burie OVěv n, by 

o nicb na sjezdu reťerov • 

vOUdruh ~ a C á k 

Jsem toho názoru,ze ten návrh T ef ullru.v, aby bylo do n'r u stanov 
dán ~. ov tek, který navrhoval on, že to j málo. 1· ě y y e t vrátit 

ty dva odstavce, jak byly schváleny '.komi í.Jestli to udělali čl nové 
a ·ar~ u, " a 1 k tomu nej ou kol:-„ etentní . 
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Q. p dr • K ř i ž. : 

Pok ud nem{. t e př " pom.ínky , poprosil bych S o „ťo0enbauma , aby 

udělo::l shrnutí re 1 Vám, co i z našeho aktivu o náší a co 

bude za t ýden zde na ředsedni c tvu tlumočit. Ne chci Vám ovšem 

br á t vítr· z placheto Dříve než S o osenbaum aktiv uzavře , t ak . 

se dejte j eš t ě slyšeto 

S o dr o R o s e · n b a u m : 

MyalÍI, že je správný. návrh S o Skáce l a , ahy na s jezd u 

prornluv.ilt někdo za pobočku a vznesl l t y n ávrhy , které z de od-
(.. 

zněly . A kr mě toho , aby do vedl zdůvodnit návrhy zde přednesené o • 

Náv;rhy, které máte , shrnu afi do 5 bod~ : 

1) Souhlasím ·s tím, ne bot si myslím, ze ~i vo t poboček n~ni jen 
\ 

ot á zkou vzt ahu Brna k Pra z e neb o ~ centru, ole je to ot ázka 

orgt=Jn:r'\ u celonó.rodni litera turyo Proto s ed mnivám, že do 

s .ano v by se měla dát fo r mul a ce o funkci a charakt eru pob oč e k . 

Kďyby ste ě3:Ť ne souhlasili s ťbuto formula c í , t ok mne zast ,vte o 

N ~ přeq~edni ctvu chci co nejob je k t ivnějším zp ~sobem poda t zpr ávu, 

abych vy já ři l Va še náz ory o Tea y dosáhnout charakteru a funkce 
( 

p o o ček . 

2) Aby do stanov v oddílu 2) byl vč leněn vel mi inteligentní a 
-- --- -- -·- - --- > .-..-..·-- -- - -

kulturní úsek o podp oře autorů, působících mimo kultur ní centra , 
-· ...... ...-„ - „ ~ • ... - • - "'" • ,_.____ 

co ž je návrh s . Tre ~ulkyo Tý · á se t o hl a vn~ podpor prostřednictvím 

Literárního :fo nduo Vzt ah k t ěmto autor· m by měl být upřímně jší 

i ve smyslu podpůrném . Toto je třeb a ně jakou formou vyjádři to 

Týká se to ne jen Drna , ale i Plzně , Liberce, Ostr 'vy a jiných . 

T ~ch 20 % autorů j velká c 'st , kt erá ž· je mimo Prahuo 
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S o R senbaum 

3) Na sje zdu j e třeba kr ome komi.e n~ vrhová a vo l ební ustavit 

komisi , která by sb ír ~~ a podnět_Y pro o~ázky ku1t1urní p o~itilg: 

,:JVRZ U čs . pi ov< tel·n a v ·1 bei:! pro kul tur1 <" n'.)l; tické otáz.ky 

sva zový ch č '"' sopi sů . 

4 ) Navrhnout novému výboru, aby utvoř). l O u.i.-.i.- °"""-~ ------·- -- - .. . - tá.?ky sva-

zoT 'ich ča s op iů a oreis i , kter á by s i všímal a distr ib uční ch ----
ot ázek ~e skoslo venské l i t e r ~ t ury . 

---------- ---· 
5)Utvo vit při sva zovém nakl a1 C:; telstv í nae;az í nový časop i s , kt erým 
~ - -- --- -- -~- -- --- - -

by c·e vyplni l a meze r a mEzi tzv . vyso ými 5e opisy j f:'k? j e Ho s t 

do domu e Orie ntbce a me zi t ý eniky jAko j e u Kvň ty pod o 

Tím by se z í skaly pr o st ředky p r o 0 9nováni č aso i ů a v n ich by 

se mo ·y ná uplatnil e ce l á ř ada spisovate lů . 

To j e pr s kt icky t ·ch 5 bod 0

: do st ~ no v d t pob o č y , p od
pro 

po r a autorů. žijících mimo PrRhu , omi e o táz <.y kulturněpoli t i-

cké li t er a t ury a časopio l na sje zdu a p otom t uto ko L:- i pone cha t 

" a utvoř i t k omisi při UV a konečnč mc g (,, z í no~ViJ č as~op i S o 

S . S k á c e 1 : 

Ty mluví š o p o dp o ře spi s o vate lů mi .wo kul t urní cen tr um o 

~yslím v vak , že Brno je t r ké Kul t urní ce tr um o ze jde o p o sí

l e ní ~ t ředisek l i t e. ury a n i kol i v jadno t li vc1,.. , aby t~ s třediska 

stala váhua ( So Ro senb a um : j á j sem to poch opil j ako podp or u 

j e dnotl i vých clerr0

). li ol iv . 

~ubený : 

Byl jsem na aktivu · v O tr a vě . V podstatě se t r m diskut v lo 

o tejných p robl me „h a s . Šul éř - neb ud u mluvit za nL vsko u 

p ob o čku- zpracovává si t éma • Pcstcvení au~or~ mi mo h avní 
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s. Hubený 

·'' 

ce~tr . " se všemi problémy , kterých se hovo;ilo zde. y~lím, 

že by bylo dobré se s ostravsk u pobočkou spojit, proteze to 

by mohl být společný zájem. 

s . R o s e n b a u m: 

V návrhu s. Trefulky nejde o ~ozši~eni provinčních center , 

ale o dobudování dalších center . , S. Hubený : O to šlo také 

s. Šuléřovi! o 

S . S k á c e 1 : 

Brno je velký kulturním. centrem s význam Brna není pod

poz•ován centrem. říusí se udělat , velká modernizace, a by se 1 

v kultuře dosáhlo @ centralizace v tom dobrém slova smyslu. 

rtěco jiného jsou lidé de.tašovaní z center, jako je soudružka 

z Břeclavěo To potom záleží na práci pobočky , aby ji podporovala . 

S . dr. K ř i ž. 

C0 říkal s. Skácel, je velmi správné. To by se mělo vzít 

v úvahu, protože dnes v om Svazu vznikjaí nejrůznější decen

tralíza ční a rozbiječské tendence . Přitom ten moravský region, 

zejména Brno , měl vždycky ne jeden, ale 2 sdružení - Kolo a. 

Sdruzení . Přestože se v centru oživuji skupiny o rozbi ječok.ými 

tendencemi Svazu, tak my se na to díváme velmi ro&umně, l když 

bychom měli z té naší t~adice ž dat vice samostatnosti. Zd jd 

o vytvoření takové zdravé so\ltčživosti • . 1ám velmi pomohlo tot 

~e vznikl Host do domu. Před 10 lety jsme neměli nic. A Host 
'# 

byl zdravý i pro pražskou organizaci, protože zde vznikla sou-

t ~ž i VO st• 

Př d rokem jsme mluvili s KW1derou o tom, že jsou zd pod-



12/4 Vr - 9. 6.1967 
s., říž 

mínky pro t , aby v Brně bylo zřize o nakladatelství c 1 stát

ního dosahu. To bude ten další krok a tim se velmi mnoho vyře i. 

č m hovořili s. Tre ful 1'a s ~ ác 1, to je př:íle žito t 

pro mladé ělce, by tam zi kali zam"stnán.í, poijud e nemohou 

i·teraturou uživit. Mám ze to, že o tuto věc zdej i v bu-
' 

doucnost by mělo jít, protože tím Hostem do domu by se to n ělo 

zas .avit. To j již 10 let a mělo . by se po ročit o kousek do

předu. ožná, že postavíme na České ulici Th m spisovateló a také 

s tím neměli bychom se spo ojit. 

S Uhde: 
• 

evím, zda brněnský zástupce vystoupí na sjezdu. Ví však 

ze vé zkušeno ti, že ten kdo s tím vystoup í, bude takový tra

vovatelem. prostřédio Bud t m řada věcí, nad kterými vzniknou 

spory. Trefulka asi 9krát a já asi Skrát jsma tam jezdili jak 

hlupáci a nakonec skrtem pera se to vyhodilo - a nyní někd 

z nás to bude znovu pro náš t •. Bylo by proto logičtější trv t 

na t m, by ná puvodní návrh v n změněné podobě byl znovu do 

návrhu st~no .: vtělen jako tomu bylo . říve. Moť ná, ;. e s dohod

neme na kratší formulaci a je třeba říc·, že přesnější d ta 
, 

dáme UV. edoporučuji ovš m, aby se to dělal ne sjezdu • 

..§; dr. K ř i ž 
I 

To. je velmi správn o Za tý i n zd z sed4 pi~edsednictv , 

s. Rosenbaum to tam přednese a my se Skácelem se bude·e st ~t, 

aby jeětě p~ed sjezdem e to do st"nov do ~t.loo 
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Soudruh _ osenbaum 

Bez ohladu na naše informace na pře sednictvu může pobočka posla 
orímo sjezdové komi .:i 1.pvo stanOVJi své názory, protože ta komi e 
musí vycházet z pondětů, které ostává. 

_:oudrUh 

ůžeme ZcřÍdit, aby refulka byl pozván jako clen komi e. 

soudruh r o u p a 

~ude t veba trvat na torr, protože to byl normální ú1ední zásah ch n , 

aby se to ·am dostalo. 'dy; to úvadové škrtli, al to úřadové tam dají . 

scudruh l ř i ž 

nn; ta:„y ve čtvrteJ-- budou a zař·ídíme, ab;y refulka byl pozván a mohl 

říci naše pocity a závěry. 
Vi sslím, ž.e celk diskuze byla cenr~á, bohatá a možná, že z ní některé 

ponděty vzddjou. Děkuji vám všem, ktefí jat svou aktivitou v di~kuzi 
přispěli a vám, kteří jste trpělivě na louchali, dě uji v - m, kteří v 

přijeli a na shlerl .ou na sjezcu. 

konec v 17.30 

\ 


